
  سهم 80 درصدی دولت در اقتصاد باید کاهش یابد

ابزارهای  تحقق رشد اقتصادی 8 درصدی
خریدار  معاون حقوقــی و امــور مجلس اتاق 
تعاون با بیان اینکه برای دســتیابی به نرخ رشــد 
سالانه 8 درصد، نیاز به 3400 هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری است، گفت: سهم دولت در اقتصاد 
80 درصد و سهم بخش خصوصی و تعاون حداکثر 
20 درصد اســت در حالــی که باید ســهم دولت 

کاهش یابد.
مهرداد لاهوتی، در مورد ابعاد تحقق شــعار سال 
مبنی بر رشــد اقتصادی در کنار مهار تورم، اظهار 
داشــت: در این باره صورت مسئله روشن است، در 
حال حاضر نقدینگی کشور به 10 میلیون میلیارد 
تومان رسیده است و در همه جای دنیا از ظرفیت 
نقدینگی برای ســرمایه گذاری و رشــد اقتصاد 
اســتفاده می شــود و کافی است بخشــی از این 
نقدینگی به ســمت نیاز جامعه و تولید سوق داده 

شود.
وی با بیــان اینکه بــرای ســرمایه گذاری نیاز به 
ثبات قوانین و ثبات اوضاع اقتصادی است، گفت: 
افراد در شــرایط تورم جرأت ندارند  منابع خود را 
به سمت تولید و سرمایه گذاری ببرند، زیرا ارزش 
این ســرمایه به خاطر تورم کاهش پیدا می کند و 
افراد مجبورند برای حفــظ ارزش پول خود، آن را 
در بازارهای ســودده ســرمایه گذاری کنند و این 
به معنای این نیســت که افراد خائن هستند، بلکه 
می خواهند در شــرایط تورمــی، ارزش پول خود 

حفظ کنند.
معاون حقوقــی و امور مجلس اتــاق تعاون اظهار 
داشت: اگر شرایط تورمی و کاهش ارزش پول ملی 
باشد، منابع به سمت ســوداگری مانند بازارهای 
خودرو، زمین، ســاختمان و ارز می رود، من یک 
بار در مجلس گفتم کسانی که به سمت این بازارها 
می رونــد، گرچه اندک باشــند، امــا می خواهند 

قدرت پول خود را حفظ کنند.
لاهوتی گفــت: وقتی دولــت پیش بینی می کند 
نرخ تورم حداقل 40 درصد اســت، یعنی امنیت 
سرمایه گذاری وجود ندارد و سرمایه گذار با کاهش 
ارزش پول و افزایش هزینه سرمایه گذاری حداقل 

به میزان 40 درصد مواجه می شود.
معاون حقوقی و امور مجلس اتاق تعاون گفت: در 
یک سال گذشــته نرخ ارز غیررسمی از حدود 25 
هزار تومان به بالای 50 هزار تومان رســید، قطعا 
در این شرایط کسی که می خواهد سرمایه گذاری 
در تولید داشته باشد و ماشــین آلات نیاز دارد، با 
افزایش قیمت مواجه اســت و حتی اگر از صندوق 
توسعه ملی تســهیلات گرفته باشــد، آن را باید 
به شــکل ارزی بدهــد، بنابراین برایــش به هیچ 
وجهصرفه ندارد، دولت باید امنیــت خاطر برای 
سرمایه گذاران به وجود آورد تا اینکه بتوان انتظار 

رشد اقتصاد را داشت.
وی افزود: برای رســیدن به هدف رشد 8 درصدی 

اقتصاد، نیاز به ســرمایه گذاری ســالانه 3400 تا 
3500 هزار میلیارد تومان اســت که بخشی از این 
سرمایه گذاری باید به وسلیه بودجه عمرانی دولت 
و بخشی از آن به وسیله سرمایه گذاران خصوصی 
و تعاونی صورت گیرد و حتــی اگر نتوانیم به دلیل 
تحریم ســرمایه گذار خارجی هم جــذب کنیم، 

می توان با منابع داخلی این رقم را تهیه کرد.
لاهوتی اظهار داشــت: طبق قانون برنامه ششــم 
توسعه، برای تحقق رشــد 8 درصدی باید سالانه 
65 میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی جذب 
شــود که 30 میلیــارد دلار آن ســرمایه گذاری 
مســتقیم، 15 میلیــارد دلار در قالــب خطوط 
اعتبــاری و 15 میلیــارد دلار از روش های دیگر 
تامین شود، اما شرایط تحریم اجازه نداد این ارقام 
محقق شود.به گفته وی ســازمان برنامه و بودجه 
برآورد کرده اســت برای تحقق رشــد 8 درصدی 
اقتصاد باید 4.5 درصد از محل ســرمایه گذاری و 
3.5 درصد از محل بهره وری عوامل تولید به دست 
آید و برای این هدف نیاز بــه 3.4 میلیون میلیارد 

تومان سرمایه گذاری است.

 حجم قاچاق سالانه 30 میلیارد دلار
معاون حقوقــی و امور مجلس اتــاق تعاون اظهار 
داشت:  سالانه 30 میلیارد دلار کالای قاچاق وارد 
کشور می شود که طبق برآورد مرکز پژوهش های 
مجلس 8 تا 10 میلیارد دلار از ایــن رقم در قالب 

کوله بری و ته لنجی وارد کشور می شود.
لاهوتی اضافه کرد: واردات کالای قاچاق نه جایی 
ثبت می شود نه عوارض می پردازد و نه شناسنامه 
دارد، اما کالاهایــی که از طریق ثبت ســفارش و 
رسمی وارد می شود، بر اســاس نیاز کشور است و 

عوارض هم پرداخت می شود.

 سهم بخش خصوصی و تعاونی از اقتصاد 
20 درصد

این نماینده سابق مجلس با اشاره به سخنان رهبر 
انقلاب در دیدارهای خود با کارگران و کارفرمایان 
گفت: دولت باید پــای خود را از اقتصــاد بیرون 
بکشــد، در حال حاضر ســهم دولــت در اقتصاد 
حدود 80 درصد است که باید کاهش یابد و بخش 
خصوصی و بخش تعاون حداکثر 20 درصد اقتصاد 
را در اختیار دارنــد، با این وجود گفته می شــود 
باید ســهم تعاون از اقتصاد ملی 25 درصد شــود. 
درحالی که کل ســهم بخش خصوصــی و تعاونی 
20 درصد یعنــی تعاون حــدود 7 درصد و بخش 

خصوصی 13 درصد از اقتصاد را در اختیار دارد.
وی  اظهار کرد: به نظر من  70 درصد ارز کشــور در 
دست دولت است، نرخ تسعیر ارز در قانون بودجه 
23 هزار تومان مشــخص شــده، آیا دولت حاضر 
اســت ارز در اختیار خود را به همان نرخ تســعیر 
در بازار عرضه کند یا اینکه تــلاش می کند ارز در 
اختیار خود را به نرخ روز در بــازار عرضه کند، این 
مسئله نشــان می دهد دولت با ابزار تورم بخشی از 

کسری بودجه خود را تامین می کند.
معاون حقوقــی و امور مجلس اتــاق تعاون اظهار 
داشــت: دولت مالیات امسال را نســبت به سال 
قبل 47 درصــد افزایش داده اســت که عمده آن 
مربوط به مالیات ارزش افزوده اســت، درحالی که 
بایــد مالیات بر درآمد باشــد، اما گفته می شــود 
چــون مالیات بــر ارزش افزوده کالاهــای نهایی 
اســت، حداقل 40 درصد به خاطر تورم بر قیمت 
کالاها افزوده شده و در نتیجه مالیات آن هم اضافه 
می شود. یعنی از محل گران کردن کالا برای مردم 
و نه از محل عملکرد اقتصــادی می خواهد مالیات 

دریافت کند.

 آیا افزایش نرخ سود بانکی، منجر به کاهش رشد نقدینگی می شود؟

خ سود در اقتصاد ایران معمای نر
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رئیس جمهوری در بازگشت از سفر دو روزه به سوریه:
مردم منطقه، ایران را ستون اتکا می دانند
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وش جزایر کیش و قشم به بیگانگان   فر
از منظر قانون

حمیدرضا آقابابائیان به حکایت اخبار منتشره در فضای رسانه ای آقای سجاد 
پاداش مدیــرکل بیمه های اجتماعی وزارت کار گفت: »... اما ممکن اســت به 
جایی برسیم که مجبور شویم کیش، قشم و خوزســتان را بفروشیم تا بتوانیم 
حقوق بازنشســتگان را بدهیم. کشــور یونان 100 جزیره فروخــت تا بتواند 
مطالبات بازنشســتگانش را بدهد، ...«صرفنظر از صحت وســقم این موضوع 
و تبعات حقوقی و کیفری ســخنان نســجیده این چنینی از ناحیه کارگزاران 
کشور و نه دولتمردان به علت مد نظر ندادن و نداشتن جایگاه علمی و سازمانی 
خود بوقت سخن گفتن و بی موقع باز شدن زبان آنها وغیره که شرح مفصل آن 

خود مستلزم دو ترم آموزش به افراد این چنینی است.

یادداشت

فراخوان ارزیابی کیفی
 )دو مرحله ای(

شرکت گاز استان کرمانشاه در نظر دارد به منظور تأمین خدمات مشاوره جهت 
نقشه برداری، مستند سازی و اخذ سند مالکیت تک برگی برای ایستگاههای تقلیل 

فشار گاز از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید.
شماره مناقصه: 2002001339000012 

لذا بر اساس آیین نامه خرید خدمات مشاوره به شماره 193542/ت42986ک 
مورخ 88/10/01 کمیسیون اقتصاد دولت اشخاص حقوقی واجد صلاحیت می توانند 
کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی اعم از دریافت و تحویل اسناد استعلام 
ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه را، از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irپیگیری نمایند.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال 
دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.

ضمنا" شرایط و مشخصات مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه در اسناد ذکر گردیده 
است.

برآورد کارفرما:12.670.000.000 ریال.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1402/01/30 می باشد.

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: ساعت16:00روز چهارشنبه 
مورخ1402/02/20.

دوشنبه  روز  :ساعت 16:00  کیفی  ارزیابی  استعلام  پاسخ  ارسال  مهلت 
مورخ1402/03/08. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/13تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/16

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

شرکت گاز استان کرمانشاه)سهامی خاص(
شرکت ملی گاز ایران

نوبت دوم

شناسه آگهی:1488250

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهــران گفت: همه ســاله همزمان با 
فرارســیدن نیمه اردیبهشت و گرمتر شــدن هوا، موضوع اهمیت مصرف 
انرژی برق و عبور از دوره اوج بارتابســتان مطرح می شــود و وزارت نیرو با 

اعلام رسمی برنامه های مدیریت بار، اقداماتی را به انجام می رساند.  

اتفاقی تازه در بازار طلا و سکه

 تاثیر مالیات بر عایدی سرمایه 
در بازار طلا چه خواهد بود؟



آیت الله خاتمی:

شکست آمریکا در اتحاد کشورها علیه ایران اسلامی نصرت الهی است

رئیس جمهوری در بازگشت از سفر دو روزه به سوریه:

مردم منطقه، ایران را ستون اتکا می دانند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سخنگوی وزارت خارجه:
 اینک جبهه مقاومت، متحدتر و قوی تر از هر 

زمان دیگری است
سخنگوی وزارت خارجه گفت: اینک جبهه مقاومت، متحدتر و قوی تر 

از هر زمان دیگری است.
 

ناصر کنعانی در توییتی نوشــت: جمهوری اســلامی ایــران همواره با 
حمایت قاطع از قضیه  فلسطین به عنوان راهبردی ترین مسئله جهان 
اســلام، مانع هضم آن در هاضمه نظام ســلطه و حذف آن از اولویتهای 

مهم بین المللی شده است.
اینک ملت فلســطین همچنان مظلوم اما مقتدر و قادر به دفاع از خود 

بوده و جبهه مقاومت، متحدتر و قویتر از هر زمان دیگری است.

بیانیه مشترک ایران و سوریه
 همکاری های اقتصادی و سیاسی تقویت 

خواهد شد
در پایان سفر رسمی دو روزه ســید ابراهیم رئیسی به سوریه، جمهوری 

اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه بیانیه ای مشترک صادر کردند.
جمهوری اســلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در پایان سفر رسمی 
دو روزه آیت الله سید ابراهیم رئیسی به این کشور که به دعوت بشار اسد 

رئیس جمهور سوریه انجام شد، بیانیه مشترکی منتشر کردند.
متن این بیانیه به شرح زیر است:

در پاسخ به دعوت رسمی از ســوی جناب آقای دکتر بشار اسد، رئیس 
جمهوری عربی سوریه، جناب آقای دکتر سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهوری اســلامی ایران، دیداری رســمی از کشــور جمهوری عربی 
سوریه طی دو روز چهارشنبه و پنج شنبه، 13 و 14 اردیبهشت 1402 
به عمل آورده و با مقامات عالی این کشور در خصوص راه های گسترش 
و تقویت روابط دوجانبــه، آخرین تحولات منطقــه و اوضاع در صحنه 

جهانی، بحث و تبادل نظر نمودند.
- دو رئیس جمهور گفتگوهــای عمیقی انجام دادند کــه تمرکز آن بر 
راه های توســعه و تقویت روابط دوجانبه براســاس روابــط برادرانه و 
اســتراتژیک میان دو کشــور و هم چنین آخرین تحولات در منطقه و 

شرایط جهانی بود.
- دو طرف بر ضــرورت احترام بــه حاکمیت ملی، اســتقلال و حفظ 
تمامیت ارضی دو کشور، طبق اهداف و اصول منشور ملل متحد تأکید 

نمودند.

- دو طرف بر اهمیت تقویت روابط دوجانبه از طریق تداوم همکاری های 
سیاســی، اقتصادی، کنسولی و ســایر زمینه های همکاری و هم چنین 

استمرار تبادل هیأت های عالی رتبه میان دو کشور تأکید کردند.
- دو طرف آمادگی و تمایل خود را برای انجــام هرگونه اقدام به منظور 
توســعه روابط تجاری اقتصادی بین دو کشــور از طریق سازوکارهای 
موجود از قبیل کمیسیون عالی مشــترک ابراز نمودند. آنها هم چنین 
بر همکاری های موجود فیمابین در زمینه بازســازی جمهوری عربی 

سوریه تأکید کردند.
- دو طرف با ابراز خوشــنودی از همکاری مشــترک در زمینه مبارزه با 
تروریسم و افراط گرایی، بر تداوم همکاری مشترک جهت نابودی نهایی 

تمامی گروه های تروریستی تاکید نمودند.
- دو طرف، تجاوزات رژیم صهیونیســتی به جمهوری عربی ســوریه را 
به شــدت محکوم کرده و آن را عاملی بی ثبات کننــده در منطقه تلقی 
نمودند. دو طرف بر حق مشروع ســوریه جهت پاسخ به این تجاوزات با 

روش مناسب تاکید نمود.
- دو طرف، ادامه اشغال جولان سوریه توسط رژیم اشغال گر و هم چنین 
اقدامات این رژیم اشغال گر از جمله تصمیم به الحاق جولان را محکوم 
کردند که در تناقض با اصول حقــوق بین الملل بوده و وضعیت حقوقی 
جولان سوریه به عنوان اراضی اشغالی شــمرده می شود. آنها هم چنین 
تصمیم دولت آمریکا را در به رســمیت شناختن الحاق جولان که نقض 

آشکار اصول سازمان ملل متحد می باشد، به شدت محکوم کردند.
- دو طرف، هرگونــه حضور غیرقانونــی نیروهای نظامــی در اراضی 
جمهوری عربی سوریه که اشغال شمرده می شــود، را محکوم کرده و 
بر ضرورت پایــان آن که ناقض حاکمیت ملی جمهوری عربی ســوریه 
و تمامیت ارضی آن می باشــد، تأکید می نمایند. آنها بر لزوم گسترش 
حاکمیت جمهوری عربی ســوریه بر سرتاسر ســرزمین خود تصریح 
نمودنــد. آنها اقدامــات آمریکا در ســرقت منابع طبیعــی جمهوری 
عربی ســوریه را قویاً محکوم کرده و خواســتار واکنش قاطعانه جامعه 

بین المللی جهت توقف این قبیل اقدامات شدند.
- دو طرف، اقدامات قهرآمیز، یک جانبه و غیرمشــروع اعمال شــده از 
ســوی ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپایی علیه جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری عربی ســوریه را به شــدت محکوم کردند؛ اقداماتی 
که نقض قوانین بین المللی و حقوق بین الملل بشردوســتانه به شــمار 
می رود. آنها هم چنین نســبت به این رویکرد که سبب آسیب رسیدن 
به مردم بی گناه می شــود، ابراز نگرانی نموده و بر ضــرورت لغو فوری 

این گونه اقدامات غیرانسانی تاکید کردند.
- هم چنین طرف ایرانی بار دیگر، ایستادگی خود را در کنار دولت و ملت 
جمهوری عربی سوریه و همبســتگی با آنان در قبال زلزله ویرانگر اخیر 
در این کشــور، اعلام نمود. دو طرف هم چنین ادامه محاصره ظالمانه و 
مجازات های غیرقانونی از سوی دولت های غربی علیه مردم سوریه در 
شرایط بعد از زلزله را محکوم کردند. آنها بر ضرورت شکستن فوری این 
محاصره به منظور وصول کمک های بین المللی برای بازسازی مناطق 

آسیب دیده از زلزله تأکید نمودند.
- دو طرف از تحولات مثبت سیاســی در منطقه، به ویژه ارتباط سازنده 
میان جمهوری عربی سوریه و کشورهای عربی و توافق ایران و سعودی 
که زیر نظر چین انجام شــد، اســتقبال نموده و این توافق را گام مهمی 
به ســوی تحولات مثبت که در خدمــت ثبات خاورمیانه می باشــد، 
برشــمردند. آنها هم چنیــن بر ضرورت همبســتگی و انســجام بین 
دولت های منطقه برای مقابله با چالش ها و تأمین امنیت، رفاه و آرامش 

در منطقه از طریق همکاری داخلی منطقه ای تأکید ورزیدند.

تریبون

وزیر کشــور نقش محله در افزایش سرمایه اجتماعی 
را مهم دانست و گفت: محله اســلامی در امتداد مردم 
ســالاری دینی اســت. احمد وحیدی وزیر کشور در 
همایش محله اســلامی که در دانشگاه تربیت مدرس 
برگزار شــد، نقش محله در افزایش سرمایه اجتماعی 
را مهم دانست و گفت: محله اســلامی در امتداد مردم 
سالاری دینی اســت.وی افزود: هم موضوع و هم زمان 

پرداخته شدن به این مساله اهمیت دارد.
وی ادامــه داد: هم در حــوزه سیاســتگذاری و هم در 
حوزه اقدام موضوعات اجتماعی یک خلأ وجود دارد به 

گونه ای که ساختاری مشابه شورای عالی امنیت ملی، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی یا شورای اقتصاد، ندارد.

وزیر کشــور با بیان اینکه در مقاطعی مسائل اجتماعی 
به شورای عالی انقلاب فرهنگی محول شده بود، اضافه 
کرد: جایگاه تنظیم سیاســت های اجتماعی خود یک 
موضوع قابل بررســی اســت، اینکه جایگاه کجاست و 

چگونه سیاست های اجتماعی باید طراحی شود.
وحیدی تصریح کرد: ما محله اسلامی را گاهی از منظر 
سیاست اجتماعی بررسی و سیاســت های اجتماعی 
را با توجه بــه جغرافیا و مجمتع های انســانی تنظیم 

می کنیم. در قانون اساسی وقتی شورا تعریف می شود، 
شورای محله هم پیش بینی شده که این شورای محله 
شکل نگرفته است.وی بیان کرد: یکی از مسائل مهم ما 
مردم سالاری دینی اســت که این مفهوم سیاسی باید 
جوششی باشد که از محلات شروع می شود و در نهایت 

پدیده مردم سالاری دینی شکل می گیرد.
وزیر کشور با اشــاره به نقش محله اســلامی در مردم 
سالاری دینی گفت: محله امتداد مردم سالاری دینی 
و مقدمات تشکیل اجتماعاتی است که هویت سیاسی 

کلان را می تواند شکل دهد.

وحیدی افزود: گاهــی به محلات با موضوع ســرمایه 
اجتماعی نــگاه می شــود، اعتماد در محله ها شــکل 
می گیرد، جایی که مردم با هم هستند و اعتماد متقابل 
شکل می گیرد، محله اســلامی یعنی محله ای که هر 

کسی به فکر همسایگانش است.
وزیر کشــور یکی از راه های برطرف شدن آسیب های 
اجتماعی را احســاس مســئولیت همگانی دانست و 
گفت: مــردم محله هــا می توانند با همدلــی و اتحاد، 
نسبت به این آسیب ها دغدغه داشته باشند و برای حل 

آنها تلاش کنند.

روابط عمومی وزارت امور خارجه با انتشار اطلاعیه ای 
اعلام کرد: با پیگیری سرکنســولگری ایران در بصره و 
سفارت کشورمان در عراق هفت نفر از زندانیان ایرانی 

در بصره آزاد شدند.

روابط عمومی وزارت امور خارجه با انتشار اطلاعیه ای 
اعلام کرد: بــا پیگیــری سرکنســولگری جمهوری 
اســلامی ایران در بصره و سفارت کشــورمان در عراق 
و همچنین همکاری و مســاعدت مســئولین قضایی 

کشور عراق، 7 نفر از اتباع ایرانی که در بصره به اتهامات 
منتسبه، از چند ماه پیش بازداشــت و در زندان به سر 
می بردند، آزاد شــدند و در حال بازگشت به کشورمان 

هستند.

در این اطلاعیه تاکید شــده اســت: حمایت کنسولی 
از اتباع جمهوری اســلامی ایران که در خارج از کشور 
زندگی می کنند، از وظایــف ذاتی وزارت امور خارجه و 

نمایندگی های کشورمان است.

وزیر

آزادی

خریدار   خطیب موقت نمــاز جمعه این 
هفته تهــران شکســت آمریــکا در اتحاد 
کشورها علیه ایران اســلامی را نصرت الهی 
عنوان کرد و گفت: اینکه ولی امرمسلمین و 
حجت شرعی را تنها نگذاریم، مصداق یاری 

خداوند است.
 آیت الله ســیداحمدخاتمی در نماز جمعه 
این هفتــه تهران کــه در محل دانشــگاه 
تهران برگزار شــد، گفــت: امیرالمومنین 
علی )ع( فرمودند که یادمان باشد که روزی 
رفتنی هستیم و یاد مرگ باید کمتر از یاد ما 
برود و چگونه از چیزی غافــل می مانید که 
او از شما غافل نمی ماند. چه بخواهیم و چه 
نخواهیــم رفتنی هســتیم و مقصد همه ما 
ابدیت است و خود را برای این ابدیت آماده 

کنیم.
امام جمعــه موقت تهران افــزود: از صفاتی 
که قرآن برای خداوند بیان کرده آن اســت 
که خداوند به وعده هایی که بنده های خود 
می دهد وفا می کند و آنهایی که به وعده وفا 
نمی کنند یا جاهل یا نیازمند هستند و همه 

اینها از ذات اقدس الهی به دور است.
عضو هیأت رئیسه مجلس خبرگان رهبری 
تاکید کرد: خداوند وعــده داده که آنها که 
اهل ایمان هســتند وارد بهشتی می شوند 
که در زیر آن نهرها جاری اســت و آنها از از 
بهشــت بیرون نمی کنند. ایــن وعده حق 
خداســت و چه کســی در وعده از خداوند 
صادق تــر اســت.آیت الله خاتمــی یکی از 
وعده های خداوند را یاری خدا برشــمرد و 
تصریح کرد: خداوند در ســوره محمد)ص( 
می فرماید شــما یار خدا باشید، خداوند هم 
یار شما است. البته این وعده مشروط است 
یعنی اطمینان به یاری خدا داشته باشید به 

شرطی که یار خدا باشید.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم یادآور 
شــد: خداوند به یاری ما نیاز نــدارد چرا که 
خداوند غنی است. همچنین در قرآن تاکید 
شده که اگر همه مومنان کافر شوند ضرری 
به خداوند نخواهد رســید. حال سوال این 
اســت که اگر خداوند نیاز به یاری ما ندارد 

پس یاری خداوند یعنی چه؟
وی ادامــه داد: خداونــد دفــاع از دین را 
مصداق یــاری خداونــد می دانــد و در هر 
عرصه ای هســتیم باید کار ما بر محور دین 
مدارانه باشد. اگر مدافعان دین خدا نباشند، 
دشمنان خدا اجازه نمی دهند که نامی از نام 
خدا بماند و هر جا نامی از خداوند باشد،  آنها 
مقابله می کنند. در حالــی که اگر افرادی به 
سمت دین خدا بشــتابند،  قطعا خداوند هم 

آنها را یاری خواهد کرد.
آیت الله خاتمی تاکید کــرد: آرامش در دل 
مومنان، خنثی ســازی فتنه ها، ترســاندن 
دشمنان و تنها نگذاشتن ولی امرمسلمین 
و حجت شرعی از جمله یاری خداوند است. 
همانطور که آمریکا در پی اتحاد همسایگان 
و کشــورها منطقه علیه ما بــود ولی اکنون 
این کشــورها برای ارتباط با ایران اسلامی 

مسابقه دارند، نصرت الهی است.
وی ادامــه داد: حجت خدا را یــاری کردند 
مصادق یاری خداوند است به این مفهوم که 
در زمان پیامبراکرم) ص( وی حجت است و 
بعد از ایشــان امیرالمومنان علی )ع( حجت 
اســت. بعد از مولا علی)ع( از امامان تبعیت 
کنید و در زمــان غیبت بر اســاس روایت 
موثق ولــی فقیه حجت امام زمان بر شــما 
اســت.آیت الله خاتمی تاکید کرد: درعصر 
حاضر امام زمــان )عج( حجت شــرعی را 
تعیین کرده اســت که ریشــه در این شعار 
دارد، ما همه ســرباز توایم خامنه ای، گوش 

به فرمان توایم خامنه ای.
امام جمعه موقت تهران در خطبه دوم نماز 
جمعه این هفته تهران با گرامیداشت شهید 
مجاهد آیت الله مرتضی مطهری، همچنین 
شــیخ صدوق و حمزه سیدالشهدا و عموی 
پیامبــر اکــرم)ص( تصریح کــرد: صحنه 
شهادت آیت الله سلیمانی را همه دیدید که 
جنایتکار ضارب ایشان را به شهادت رساند. 
شــهیدی که چهار دهه از عمر خــود را در 
خدمت مردم بود و بیشــتر شهرهای کشور 
از مقام این شــهید تجلیل کردند که نشان 
دهنده این است که روحانیت محبوب است 

و در قلب مردم جای دارد.
وی با اشــاره به خدمات روحانیت به مردم 
عنوان کرد: عرصه های فرهنگی، سیاســی 
و خدمــات اجتماعــی از جملــه خدمات 
روحانیت به مردم است در حالی که معاندان 
و شــیاطین نهــاد روحانیــت را در فضای 
مجازی تخریب می کنند. چرا که روحانیت 
خار در چشــم و اســتخوان در گلو استکبار 
بوده، هســت وخواهد بود. البته هدف این 
تخریب ها این اســت که روحانیت از موضع 
حقش عقب نشــینی کند در حالی که این 

آرزو را به گور خواهند برد.

ایران اسلامی غیرتمندان را بزرگ 
می شمارد

آیت الله خاتمی با اشــاره به شهادت شهید 
حمیدرضا الداغی گفت: شــهید عزیزی که 
در ســبزوار برابر افرادی که می خواســتند 
ناموس مــردم را به غیرت ببرند، ایســتاد و 
این غیرت ستودنی اســت. خداوند بندگان 
غیور خود را دوســت دارد و این شهید روح 
غیرت را در جامعه دمید. شهید با غیرتی که 
100 هزار نفر در تشییع او شرکت کردند که 

در تاریخ ســبزوار بی سابقه است. همچنین 
کاروان های متعددی به پاس تجلیل از این 
غیرتمند دینی به سبزوار می آیند که نشان 
می دهد ایران اسلامی غیرتمندان را بزرگ 

می شمارد.
خطیب موقت نماز جمعه تهــران در ادامه 
از مقام شــهید علیرضا شهرکی و همسرش 
نرجس صیاد که توســط جنایتــکاران در 
شهر ســراوان به شهادت رســیدند تجلیل 
کرد و افــزود: این برای نیروهای مســلح به 
ویژه نیروی انتظامی افتخار است که در راه 

خدمت از جان خود می گذرند.

تیغ نظام جنایتکاران آدمکش را هدف 
قرار داده است

وی درباره واکنش رییس قوه قضاییه درباره 
پیگیری موضوع شهدای یاد شده و برخورد 
با جانیان عنوان کرد: از زبان شــما مردم به 
رییس قوه قضاییه می گویــم که همانطور 

که در عرصه رحمت اســلامی با تدبیر شما 
و تایید رهبر معظم انقلاب، 90هزار نفر آزاد 
شــدند،  انتظار داریم در عرصه مقابله با این 
جانیان، قاطعیت اســلامی را طبق موازین 
اسلامی نشــان دهند تا دیگر جانیان جرات 
انجام چنین جنایتی را نداشــته باشــند و 
ببینند تیغ این نظــام قاطعانه جنایتکاران 

آدمکش را هدف قرار داده است.
عضو هیات رییسه مجلس خبرنگان رهبری 
ادامه داد: همانگونه که ایشان در کردستان 
فرمودند، برخی از پرونده ها را خارج از نوبت 
به سرعت بررسی کنند تا اثربخش شود. اگر 
جانیان و آدمکش ها احساس ناامنی کنند، 
دیگر به چنین جنایت هایی دست نخواهند 

زد و مردم انتظار قاطعیت انقلابی دارند.
آیــت الله خاتمی با اشــاره به ســفر رییس 
جمهور به ســوریه یادآور شــد: نفس رفتن 
رییس جمهور محتــرم به ســوریه، تایید 

دیگری بر جبهه استوار مقاومت است. 

محله اسلامی در امتداد مردم سالاری دینی است

آزادی و بازگشت هفت نفر از زندانیان ایرانی در بصره

خریدار  رئیس جمهوری با اشاره به اینکه 
امروز مردم ســوریه و منطقه باور دارند که 
ایران ستونی مســتحکم است که می توانند 
به آن اتکا و اعتماد کنند، گفت: در نشست با 
گروه های مختلف مقاومت، شاهد بودیم که 
این گروه ها با وجود ســلایق مختلف، اما در 
این سخن اتفاق نظر داشتند که می توان به 

ایران اعتماد و اتکا کرد.
 سید ابراهیم رئیســی در بدو ورود به تهران 
در گفت وگــو با خبرنــگاران در تشــریح 
نتایج و دســتاوردهای ســفر رســمی دو 
روزه و فشرده خود به ســوریه گفت: بعد از 
12 ســال مقاومت مردم و دولت سوریه در 
مقابــل توطئه هــا و فتنه های دشــمنان و 
حمایت هــای جمهوری اســلامی ایران از 
این مقاومت و ایستادگی، این سفر اهمیت 

بالایی برای دو کشور و منطقه داشت.
رئیس جمهور این ســفر را نقطه عطفی در 
گسترش روابط اقتصادی، تجاری، سیاسی 
و امنیتی ایران و ســوریه توصیف و تصریح 
کرد: این ســفر همچنین به نحــوی تقدیر 
از مقاومت مردم و دولت ســوریه در مقابل 

هجمه های سخت دشمنان بود.
وی افزود: امروز بعد از 12 ســال مقاومت، 
تغییر شرایط برای مردم ســوریه و منطقه 
کاملا مشــهود اســت و با وجــود اهمیت 
همیشگی مسائل و مناســبات امنیتی، اما 
مســائل و تعاملات اقتصــادی و تجاری در 
حال قرار گرفتن در دســتور کار نخســت 

سوریه و کشورهای منطقه است.
رئیس جمهوری با بیان اینکه ایران و سوریه 
ظرفیت ها و زمینه های خوبی برای تبادل و 
همکاری با یکدیگر در راستای ارتقای سطح 

روابط اقتصــادی و تجاری دارنــد، اظهار 
کرد: در چند دیداری که با آقای بشــار اسد 
داشتم، عمدتا مســائل اقتصادی و تجاری و 
تبادل ظرفیت های متقابل دو کشــور مورد 

بحث و گفت وگو قرار گرفت.
 رئیســی یادآور شــد: موضــوع همکاری 
در زمینه تولیــد و توزیع انرژی، تســهیل 
همکاری های اقتصادی و تجاری با تاسیس 
بانک و بیمه مشــترک و به صفر رســاندن 
تعرفه های تجاری میان دو کشــور، تقویت 
و گســترش ترانزیت میان ایــران، عراق و 
ســوریه، تلاش طرف ســوری و مساعدت 
ایران برای احیای ظرفیت های کشاورزی، 

صنعتــی و انرژی ســوریه پــس از جنگ و 
تسهیل ســفرهای زیارتی میان دو کشور از 
جمله محورهای 15 ســند همکاری بود که 

میان دو کشور به امضا رسید.
رئیس جمهــور با اشــاره بــه اراده جدی 
ایران و سوریه برای توســعه روابط و اجرای 
توافقنامه هــای فیمابین گفــت: در برخی 
بخش ها کار اجــرای موافقتنامه ها از همان 
سوریه آغاز شد و مسئولان ایرانی در تماس 
با داخــل کشــور کار اجرا را آغــاز کردند و 
امیدواریم این توافقات هر چه ســریع تر به 

طور کامل اجرایی و عملیاتی شوند.
 رئیسی جلوه دیگر این سفر را دیدار و بعضا 

مواجهه خود با مردم سوریه دانست  و افزود: 
در دیدارهــا و نیز دو مواجهــه برنامه ریزی 
نشده ای که با مردم ســوریه در بدو ورود و 
نیز در بازار حمیدیه داشــتیم، شاهد علاقه 
فــراوان ســوری ها به جمهوری اســلامی 
ایــران و ابــراز ارادت آنها بــه رهبر معظم 
انقلاب اســلامی بودیم و این ارتباط قلبی 
از جلوه هــای بســیاری زیبایی بــود که از 
جای جای سوریه نســبت به هیئت ایرانی و 

جمهوری اسلامی ایران گزارش می شد.
رئیس جمهــوری اضافه کــرد: امروز مردم 
ســوریه و منطقه باور دارند کــه جمهوری 
اسلامی ایران ســتونی مستحکم و درختی 

تناور بــا ریشــه هایی عمیــق در زمین و 
شــاخه هایی بلند در آســمان اســت که 
می توانند به آن اتکا و اعتماد کنند.رئیســی 
اظهار کرد: در نشســت با گروه های مختلف 
مقاومت، شــاهد بودیم که ایــن گروه ها با 
وجود ســلایق مختلف، اما در این ســخن 
اتحاد و اتفاق نظر داشتند که به قول شهید 
ســلیمانی جمهوری اســلامی حرم است 
و می تــوان به او اعتمــاد و اتکا کــرد؛ همه 
گروه های مقاومت تاکید داشــتند که ایران 
از ابتــدای پیروزی انقلاب اســلامی با همه 
وجود از جریــان مقاومت دفــاع و حمایت 
کرده است.رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه 
امروز جبهه مقاومت به جریانی مستحکم و 
شکست ناپذیر تبدیل شــده که معادلات را 
در منطقه و جهان تغییر داده است، تصریح 
کرد: نشانه های این تغییر کاملا قابل رصد و 
مشاهده است، چه اینکه امروز در فلسطین 
دیگر ابتکار عمل در دست مجاهدان حاضر 
در میدان بوده و مذاکرات و قراردادها دیگر 
اعتباری ندارد چرا که رژیم صهیونیســتی 
نیز همــواره پایبنــد نبودن خــود به این 

مذاکرات و قراردادها را نشان داده است.
 رئیسی در پایان با تشــکر از استقبال دولت 
و مردم ســوریه، اظهار کــرد: امیدوارم این 
سفر به عنوان یک سفر راهبردی و تعاملات 
نظیر آن، باعث استحکام روابط کشورهای 
دوســت از جمله ایران و ســوریه و تقویت 
جریــان مقاومت شــود. همــکاران بنده و 
مسئولان ســوری تمام تلاش خود را برای 
تسریع در اجرای توافقات صورت گرفته به 
کار بگیرند تا هر چه ســریع تر آثار آنها در دو 

کشور روشن و آشکار شود.
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سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت:
مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی صادر 

نشده است
ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت که ستاد تنظیم بازار 

تاکنون مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی صادر نکرده است.
امید قالیباف اظهــار کرد: هرگونه افزایش قیمت تــا پیش از اعلام نظر 

ستاد تنظیم بازار غیرقانونی است.
وی افزود: تاکنون ستاد تنظیم بازار مصوبه ای برای افزایش قیمت لوازم 
خانگی نداشته است.طی روزهای گذشته رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی در پاســخ به اینکه آیا در ســال جدیــد قیمت ها افزایش 
یافته؟ گفته بود که برخی از شــرکت ها قیمت های جدید در ســامانه 
بارگذاری کردند که نشــان می دهد مجوز دریافت کرده اند. اما برخی 
بدون دریافت مجوز قیمت ها را افزایش داده اند.از اواخر دی ماه ســال 
قبل قیمت برخی محصــولات لوازم خانگی 10 تا 15 درصد از ســوی 
شرکت ها افزایش یافت، اما مجوزی برای این افزایش قیمت صادر نشده 
بود. در نهایت رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
گفت که معاونت سرمایه ای سازمان حمایت واحدهایی که بدون مجوز 
افزایش قیمت دادند را احضار کرده و به آن هــا تذکر داده و این واحدها 
مکلف شــدند قیمت ها را برگردانند. تولیدکنندگان می گویند با وجود 
ارائه لیســت افزایش قیمت مواد اولیه، وزارت صمــت هنوز با افزایش 
قیمت لوازم خانگی موافقت نکرده اســت. از طرف دیگر به گفته آن ها 

قیمت مواد اولیه رها است و با دلار تغییر می کند.
گفتنی اســت آخرین مجوز افزایش قیمت لوازم خانگی مربوط به تیر 
ماه سال قبل است که مجوز افزایش 15 درصدی قیمت برای تلویزیون 
و 10 درصدی بــرای یخچال، یخچال فریزر و ماشــین لباسشــویی و 

ظرفشویی صادر شد.

وزیر اقتصاد خبر داد
تشکیل کمیسیون   مشترک همکاری اقتصادی 

ایران و سوریه
وزیر اقتصاد با تشریح دســتاوردهای ســفر رئیس جمهور کشورمان 
به ســوریه گفت: در این ســفر برای رفع موانع مالی، بیمه ای و گمرکی 
صادرکننــدگان ایرانی، توافقاتی با ســوریه انجام شــد تــا راه برای 

شرکت های ایرانی به ویژه شرکت های دانش بنیان باز شود.
ســید احســان خاندوزی، درباره نتایج اقتصادی ســفر رئیس جمهور 
کشورمان به کشور سوریه، اظهار کرد: این سفر به عنوان اولین سفر یک 
مقام عالی رتبه کشــورمان پس از جنگ تجزیه طلبانه در ســوریه بوده 
است، در این سفر چند اتفاق اقتصادی خوب شروع شد که دوره جدید 

اقتصادی را بین ایران و سوریه رقم خواهد زد.
وی ادامه داد: دیدارهای خوبی با مقامات اقتصادی از جمله وزیر مالیه، 
وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی ســوریه داشــتم و برای رفع موانع 
مالی، بیمه ای و گمرکی صادرکنندگان ایرانی توافق کردیم تا راه برای 

شرکت های ایرانی به ویژه شرکت های دانش بنیان باز شود.

وزیر اقتصاد تاکید کرد: مقامات ارشــد ایران و سوریه در حضور آقایان 
رئیسی و بشار اسد، ســند همکاری بین دو کشور در حوزه های تجاری، 
نفت و انرژی، فنی-مهندســی، مســکن، حمل و نقل ریلــی و هوایی، 
مناطق آزاد و بخش خصوصی، ارتباطات و فناوری، زلزله و امدادرسانی 
و تســهیل امور زیارتی را به امضا رساندند.ســخنگوی اقتصادی دولت 
درباره زمان بندی اجرای این توافقات تصریح کرد: بلافاصله بعد از سفر 
رئیس جمهور این موارد اجرایی خواهد شــد و تیم های کارشناسی به 
زودی فعالیت خود را برای تهیه دســتورالعمل های لازم آغاز خواهند 
کرد.خاندوزی افزود: در این ســفر مقرر شــد تا کمیســیون مشترک 
همکاری اقتصادی دو کشــور تشکیل شود که از ســوی ایران، مهرداد 
بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی، به ریاست این کمیسیون انتخاب شده 
اســت.وی ادامه داد: با اجرایی شــدن تفاهمات انجام شده، می توانیم 
از ظرفیت های منطقه ای برای رشــد صادرات و رشــد اقتصادی ایران 

استفاده کرده و رشد تولید را در کشور اجرایی کنیم.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: در زمینه صادرات محصولات کشور به سوریه، 
توافق کردیم تا آزمایشگاه های کنترل کیفیت مشترک تشکیل شود تا 

صادرات محصولات به این کشور تسهیل شود.

رییس سازمان هواپیمایی اعلام کرد
 هدف گذاری برای کاهش سن ناوگان هوایی

 به ۲۰ سال
 رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری با اعلام اینکه هم زمان با واردات 
هواپیما، در یک زمان بندی مشخص معدل ســن ناوگان هوایی به 20 
ســال کاهش خواهیم داد، گفت: روزی بــرای کوچک ترین تعمیرات، 
قطعه به خارج فرستاده می شــد اما امروز انواع چک های هواپیما حتی 
چک های ســنگین تعمیرات در داخل توسط مهندســان کشور انجام 

می شود.
»محمد محمدی بخش« درباره شــرایط فنی ناوگان خریداری شــده 
جدید که در یک سال گذشــته وارد کشور شده اســت، اظهار داشت: 
برخی ادعــا دارند که هواپیماهــای کارکرده که به تازگی وارد کشــور 
شــده اند حدود 40 ســال عمر دارند، در حالی که با ورود هواپیماهای 

جدید میانگین سن ناوگان به زیر 26 سال کاهش یافته است.
وی توضیح داد: این رقم نشــان می دهد که هواپیماهای جدید ســنی 
کمتر از 30 ســال دارند؛ همچنین هم زمان با ورود ناوگان جدید برنامه 
ما این است که میانگین عمر ناوگان را نیز کاهش دهیم، به این معنا که 
قرار است هواپیماهای جوان تری وارد ناوگان شوند تا در کاهش معدل 

نهایی موثر باشند.
رییس ســازمان هواپیمایی گفت: در شــرایط تحریمی که واردکردن 
هواپیما به ایران بسیار سخت است، توجه ما بیشتر بر استاندار پرنده ها 
اعم از اســتاندار موتور و سال ســاخت موتور اســت که از عمر هواپیما 

بیشتر اهمیت دارد و مستقیم به موضوع ایمنی مربوط است.
محمدی بخش به دانش فنی مهندســان ایرانــی در بخش تعمیرات و 
نگهداری هواپیما اشــاره کرد و گفت: هواپیماهایی که از کشــورهای 
مختلف وارد ایران شــده و دچار اشکال می شــوند در همین جا تعمیر 
می شوند، در بســیاری از موارد که به روزترین هواپیماهای شرکت های 
خارجی در ایران بــه دلیل نقص فنــی فرود اضطراری دارند توســط 
مهندســین فنی و تعمیرات ایرانــی، رفع نقص می شــوند، فهم فنی 
و دانش تعمیــر هواپیما در ایــران وجود دارد و مهندســان ما صاحب 

گواهینامه های بین المللی در بخش تعمیر هواپیما هستند.
وی به ایرنا می گوید: گواهینامه های بین المللی مهندســان تعمیرات 
ایرانــی در همه جهان اعتبــار دارد که به آن افتخــار می کنیم. اعتماد 

جامعه جهانی به این بخش هم وجود دارد.

بازار

خریدار  بنابر دیدگاه برخی کارشناســان 
اقتصادی، اســتفاده بانک مرکــزی از ابزار 
نرخ سودبه منظور دستیابی به کاهش رشد 
نقدینگی منطقی به نظر می رسد؛ اما عوامل 
بســیاری کارآمدی این ابزار راتحت الشعاع 

قرارمی دهند.
»نرخ ســود« یکی از متغیرهــای کلیدی 
در اقتصاد اســت که تغییرات آن می تواند 
تأثیرات قابل توجهی در ســایر متغیرهای 
اقتصــاد کلان از جملــه تــورم، نقدینگی، 
تولید و بیــکاری ایجــاد کند. بــه همین 
جهت »نرخ ســود بازار بین بانکی« و به تبع 
آن »نرخ ســود سپرده و تســهیلات« یکی 
از بســترهای اصلی اجرای سیاســت پولی 
توســط بانک های مرکزی به منظور کنترل 

تورم محسوب می شود.
در همین خصوص گروهی از صاحب نظران 
اقتصادی با اشــاره به تفاوت های ساختاری 
و ویژگی های منحصربه فــرد اقتصاد ایران، 
بر این عقیده هســتند که »نرخ سود« ابزار 
قدرتمنــد و دقیقــی برای کاهش رشــد 
نقدینگی و تورم به شــمار نمــی رود؛ اما در 
مقابل بســیاری از کارشناســان اقتصادی 
باتوجه به تجربیات ســایر کشــورها، یکی 
از مجــاری کاهــش تــورم را اســتفاده از 
سیاســت های پولــی دانســته و معتقدند 
افزایش نرخ ســود می تواند منجر به کاهش 
رشد نقدینگی و در نتیجه کاهش نرخ تورم 

در میان مدت شود.
حســین آقارضی، پژوهشــگر اقتصادی در 
این زمینه می گوید: هر چنــد افزایش نرخ 
ســود ســپرده، در میان مدت و بلندمدت 
منجر به پرداخت ســود ســپرده بیشتر و 
نهایتاً افزایش نقدینگی از این کانال خواهد 
شــد؛ اما باید در نظر داشــت که نگاهی به 
ترازنامه بانک ها نشــان می دهــد که مانده 
تســهیلات اعطایی یکی از اجــزای اصلی 
افزایش نقدینگی محســوب می شــود؛ به 
همین دلیل کنترل حجم تسهیلات اعطایی 
و به بیان دیگــر کاهش مانده تســهیلات 
اعطایی از طریق کانال )افزایش( نرخ ســود 
می تواند ســهم مؤثری را در کنترل رشــد 

نقدینگی ایفا کند.
وی ادامه داد: در حقیقــت، بانک مرکزی با 
افزایــش حداقل نرخ توافــق بازخرید، نرخ 
ســود موزون بازار بین بانکی را افزایش داده 
و با ایــن اقدام بــه دنبال کاهــش تقاضای 
ذخایر بانکی از سوی بانک ها است؛ از طرف 
دیگر با افزایش نرخ ســود تسهیلات، تمایل 
متقاضیان به دریافت وام کمتر می شود؛ در 
نتیجه این اقدامات، »اعطای تســهیلات از 
ســوی بانک ها« نیز به عنوان یکی از عوامل 

مؤثر افزایش نقدینگی، کاهش می یابد.

نرخ سود بانکی افزایش یافت؛ اما 
نسبت پول به نقدینگی بیشتر شد

در نیمه دوم ســال گذشــته بعضاً به طور 
غیررسمی نرخ سود برخی سپرده ها بیشتر 
شــد؛ اما نهایتاً بانک مرکــزی در یازدهم 
بهمن ماه ســال گذشته، رســماً نرخ سود 
ســپرده های بانکی را تا ســقف 23 درصد 
افزایــش داد؛ هر چند بــرای نتیجه گیری 
بهتر دراین خصوص بایــد منتظر آمارهای 
پولی ماه های آتی بود؛ امــا ظاهراً این اقدام 
از سوی بانک مرکزی در مقابل تورم موجود 
و انتظارات آینده چنــدان تأثیرگذار نبوده 

است.
بررســی آخرین آمارهای منتشــر شده از 
ســوی بانک مرکزی حاکی از آن است که 
»نســبت پول به نقدینگــی« در بهمن ماه 
1401 رکورد جدیدی از خود به جا گذاشته 
و به 25.3 درصد رسیده است. این آمار از آن 
حیث حائز اهمیت اســت که معمولاً مردم 
مایل هســتند که تنها به انــدازه خرج های 
روزمره خــود پول نگهــداری کنند و منابع 
مــازاد خــود را در ســپرده های بلندمدت 
)شــبه پول( قرار دهند؛ اما هــراس از تورم 
و انتظــارات تورمی باعث شــده اســت که 
نســبت پول به نقدینگی در بالاترین سطح 
خود قرار گرفته اســت؛ این موضوع به نوعی 
نشــان دهنده افزایش ســرعت معاملات 

اســت که از آن به عنوان یکی از عوامل رشد 
نقدینگی در اقتصاد کشور یاد می شود.

می شــود  پیش بینــی  رو،  همیــن  از 
سیاست گذار از دســتیابی به اهداف مدنظر 
خود از تغییر نرخ سود ســپرده و تسهیلات 
ناکام بماند. شــاید یکی از اصلی ترین دلیل 
شکل گیری این ناکامی، ریشــه در مفهوم 

»نرخ بهره حقیقی« داشته باشد.

نرخ بهره حقیقی چیست و چه تفاوتی 
با نرخ بهره اسمی دارد؟

برای درک بهتــر موضوع بایســتی ابتدا با 
مفهوم »نرخ بهره حقیقی« بیشــتر آشــنا 
شــویم. در ادبیــات اقتصادی، نــرخ بهره 
حقیقی به نرخ سود اسمی )میانگین نرخی 
ســپرده گذاران دریافت می کنند( منهای 
تــورم عمومی اطلاق می شــود؛ برای مثال 
فرض کنیم که نرخ ســود ســپرده سالانه، 
20 درصد در نظر گرفته اســت؛ اما فعالان 
اقتصادی بر اساس مشــاهدات و تجربیات 
خود، انتظــار یک تــورم 40 درصدی را در 
ســال جاری را دارند؛ در این شرایط عنوان 
می شــود که پیش بینی فعالان اقتصادی از 
نرخ سود حقیقی در ســال جاری منفی 20 
درصد اســت و به عبارت دیگر افــراد بر این 
عقیده هستند که بابت ســپرده گذاری در 
بانک در ســال جاری، حداقل 20 درصد از 

قدرت خرید خود را از دست می دهند.

انتظارات تورمی، پاشنه آشیل 
سیاست گذاری در اقتصاد

یکی از دلایل مهمی که کارآمدی ابزار نرخ 
سود را تحت الشــعاع قرار می دهد این است 
که هر چند نرخ سود اســمی افزایش یافته 
اما ایــن نــرخ باتوجه به انتظــارات تورمی 
همچنان فاصله بسیاری تا نرخ سود حقیقی 
مثبت دارد. البته اشــاره به ایــن حقیقت، 
به هیچ وجه توصیه به سیاســت گذار پولی 
جهت افزایش مجدد نرخ سود به اندازه تورم 
نیســت چرا که در آن صورت نیز واحدهای 
تولیدی سرنوشت نامعلومی پیدا می کنند؛ 
در همین راستا به نظر می رسد برای خروج 
از این وضعیت، اولویت با اتخاذ مجموعه ای 
از سیاســت ها و تدابیر و اقداماتی است که 
می تواند منجر به کاهــش معنادار و تعدیل 

انتظارات تورمی شود.

چه عواملی مانع از اثرگذاری ابزار نرخ 
سود می شود؟

فارغ از مفهوم نرخ ســود ســپرده حقیقی 
و نقــش آن در ناکامــی سیاســت گذار در 
دســتیابی به اهداف خــود، در راســتای 
استفاده از ابزار نرخ سود، آیا عوامل دیگری 
نیز وجود دارد کــه مانع از اثرگــذاری این 
ابزار شود؟ برای پاســخ به این پرسش، باید 
ســراغ عواملی رفت که هرچند در افزایش 
نقدینگی نقش ایفا می کنند؛ اما افزایش نرخ 
سود حقیقی کم کشــش و بدون حساسیت 
هستند. حقیقت این است که سیاست های 
بهره ای بانک مرکزی منطق درســتی دارد، 
اما کافی نیســت و این کافی نبــودن یعنی 

ناکارآمدی؛ چرا که در حــال حاضر برخی 
عوامل افزایــش نقدینگی بــدون توجه به 
تغییرات نرخ سود کماکان پابرجا هستند و 
در واقع تغییرات نرخ سود رفتار این عوامل 

را اصلًا تحت تأثیر قرار نمی دهد.

وام هایی که قرار نیست پس داده شود!
بانک مرکزی بــرای اســتفاده از نرخ بهره 
به عنوان ابزار سیاســت پولی باید مطمئن 
باشد که قادر اســت نرخ های بهره را کنترل 
و هدایت کند، امهال کنندگان تســهیلات 
بانکی یکــی از عوامل مهم رشــد نقدینگی 
هستند که نسبت به نرخ سود حقیقی رفتار 
بی کشــش دارند. به نظر می رسد غالب این 
گروه از تســهیلات گیرندگان از ذی نفعان 
تســهیلات کلان بانکی باشــند، بی واهمه 
و بدون پرداخت جریمه دیرکــرد، اقدام به 
اخذ تســهیلات و امهــال آن می کنند. این 
از گروه تســهیلات گیرندگان نیــز غالباً به 
دلیل نفــوذ و رانت خود نســبت به افزایش 
نرخ هیچ واکنشــی ندارنــد و گاهی حتی 
بــا ســپرده گذاری وجوه خــود در صورت 
افزایش نرخ ســود عایدی بیشتری را کسب 
خواهند کرد و موجب تشدید ناترازی شبکه 
بانکی خواهد شــد.به بیان دیگــر ناترازی 
بانکی به دلیل عدم پرداخت اقســاط از یک 
ســو و از ســوی دیگر به دلیل افزایش نرخ 
ســود پرداختی به ســپرده های این قبیل 

تسهیلات گیرندگان تشدید خواهد شد.

پرداخت وام قرض الحسنه به خودی ها 
در اولویت بانک ها

از طرف دیگر بخش قابل توجهی از وام های 
پرداخت شــده توســط بانک  ها مبتنی بر 
سیاست های کلان کشور نبوده و به عبارت 
ســاده  تر بانک ها وام های خود را در اختیار 
کارمنــدان و کارکنان خود قــرار داده اند؛ 
جای تعجب اســت که پرداخت این وام ها 
حتی در بانــک مرکــزی نیــز رواج دارد؛ 
به عنوان مثــال در فصل آخر ســال 1401، 
بانک مرکزی به هــر کارمندش حداقل 1.3 
میلیــارد تومان وام قرض الحســنه با مدت 
بازگشت بیش از 30 ســال پرداخت کرده 
اســت.همچنین بانک صــادرات به عنوان 
یک بانــک دولتــی 24000 کارمند دارد و 
تسهیلات اعطایی اش به کارمندانش بیش 
از 28 هزار میلیــارد تومان بوده اســت. به 
طور میانگین به هــر کارمند بانک صادرات 
بیــش از 1.1 میلیارد تومــان وام پرداخت 
شــده اســت.این در حالی اســت که بنا بر 
نظر اکثر کارشناســان اقتصــادی، بانک ها 
باید وام هایی که به اقشــار مختلف جامعه 
پرداخت می کننــد را کاهش دهند تا عمده 
وام ها به بخش تولید برســد؛ در حال حاضر 
فشار شــدیدی برای دریافت وام وجود دارد 
به همین دلیل وام های جدید به بخش تولید 
نمی رســد؛ بنابراین بانک ها باید پرداخت 
تسهیلات را نیز کم کنند. اما در حال حاضر 
نه تنهــا بخــش زیــادی از تولیدکنندگان 
از دریافــت وام محروم اند بلکه با بررســی 
صورت هــای مالی بانک هــا می توان گفت 

بخش زیادی از منابــع بانکی صرف وام های 
غیرضروری به کارمندان خودشان می شد.

بر اســاس آمار و ارقامی کــه مجمع فعالان 
اقتصــادی با بررســی گزارش هــای بانک 
مرکزی منتشــر کرده اســت، 24 بانک و 
مؤسسه اعتباری مورد بررســی، تنها در 6 
ماه نخست سال گذشــته بیش از 220 هزار 
میلیارد تومان به اشــخاص مرتبط به خود، 

وام داده اند.

بانک های ناترازی که کلیددار چاپ 
پول می شوند!

یکــی از دیگر عوامــل کاهــش اثرگذاری 
ابزار نرخ ســود، فعالیت بانک هایی اســت 
که عملکرد نامطلوب و زیــان ده دارند؛ این 
بانک ها که غالباً دچار ناترازی هســتند به 
دلیــل اطمینــان از حمایت و پشــتیبانی 
حاکمیت، بدون واکنش بــه تغییرات نرخ 
سود حقیقی و به منظور کســب عایدی به 
فعالیت های پرریســک خود می پردازند تا 
بتوانند ناتــرازی و زیان دهی خود را جبران 
کننــد و دقیقاً بــا همین مکانیســم نقش 
مؤثری در رشــد پایه پولی و نقدینگی ایفا 

می کنند.
باتوجه بــه نوع فعالیت این بانک ها و ســهم 
بالای دارایی موهومی در صــورت ترازنامه 
آنها، این بانک ها غالباً بــا کمبود ذخایر در 
بازار بین بانکی مواجه می شــوند و به منظور 
تأمین وجوه خود در جهت افزایش نرخ سود 
سپرده می کوشــند. تلاش در جهت جذب 
سپرده از سوی این بانک ها از طریق افزایش 
نرخ سود ســبب ترغیب ســایر بانک ها به 
افزایش نرخ ســود ســپرده به منظور عدم 
ازدست دادن سپرده ها و ذخایر خواهد شد و 
از این طریق موجب سرایت ناترازی به سایر 

بانک ها خواهد شد.

چاپخانه بانک مرکزی چطور در اختیار 
30 مدیرعامل بانک قرار گرفت؟!

در همین رابطه، سید علی مدنی زاده، رئیس 
دانشکده مدیریت و اقتصاد شریف می گوید: 
»متأســفانه ما بــا عملکــرد انفعالی بانک 
مرکزی در حــوزه ناتــرازی بانک ها مواجه 
هستیم که کنار نشسته است و بانک آینده 
برای ساخت ایران مال وام کلان می دهد، هر 
چقدر هم کســری می آورد، اضافه برداشت 
می کند، بانک پارســیان بــه ایران خودرو 
وام می دهــد -چون آنها هم بنــگاه خیریه 
زده اند و می خواهند ماشــین ارزان به مردم 
بدهند-، بانک کســری مــی آورد و اضافه 
برداشت می کند، از ســوی دیگر بانک ملی 
برای نجات هپکو و یا بانک کشــاورزی برای 
پرداخت یارانه گندم همیــن اقدام را انجام 

می دهد.«
وی در ادامه اظهار داشت: »در نتیجه همین 
اقدامات، تمام بانک ها شــب ها دستشان در 
جیب بانک مرکزی است، همه اینها نتیجه 
انفعال در سیاســت گذاری پولی است؛ در 
را باز گذاشــتیم و انتظار داریم کســی وارد 
نشــود. این در حالی اســت که در هیچ دنیا 
این اتفاق امکان پذیر نیســت؛ چــرا که در 

قاعده سیاســت پولی تیم کشــورها طبق 
تئوری ها اقتصادی حتی با انتظارات تورمی 
نیز نرخ سود حقیقی را بالا می برند نه اینکه 

منفعلانه به تمام تقاضای وام پاسخ دهیم.«
رئیس دانشــکده مدیریت و اقتصاد شریف 
افزود: »در نظام بانکی ایران مشــخصاً هیچ 
نظام رگولاتوری بــرای بانکداری خصوصی 
وجود ندارد، از ســوی دیگــر بانک مرکزی 
مستقل نیســت و وابســته به دولت است؛ 
این وضعیت دقیقاً مثل آن اســت که کلید 
ضرابخانــه و چاپخانه بانــک مرکزی واقع 
در پاســداران تهــران را در دســت 30 نفر 
مدیرعامل بانک ها قرار دهیم و مأمور بانک 
مرکزی هم به آنها کاری نداشــته باشــد و 
فقط بگوید شب به شــب به من اعلام کنید 

که چقدر پول برداشتید و چاپ کردید.«
گفتنــی اســت در همیــن رابطــه، اخیراً 
محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
از مهلت شــش ماهه این بانک به بانک های 
ناتراز )تا شــهریورماه( بــرای اصلاح اضافه 
برداشت هایشان خبر داده است. وی در این 
خصوص می گوید: »اجــرای دقیق و مؤثر 
سیاســت پولی به منظور کنترل نقدینگی 
و تورم با وجود بانک هــای ناتراز امکان پذیر 
نیســت؛ ایــن بانک هــا نهایتاً شــش ماه 
فرصت دارند تــا این معضل اصلی شــان را 
که تأثیر نامطلوبی در شــاخص های کلان 
اقتصــادی دارد، برطرف کننــد. اگر بانکی 
همواره ناترازی داشــته باشد و درعین حال 
بخواهد به فعالیت خــود ادامه دهد به ناچار 
باید به ســمت تعیین تکلیــف و انحلال آن 
بانک پیش برویم. البته عمــوم این بانک ها 
دارایی های مناسبی اعم از املاک دارند و لذا 
هیئت مدیره این دسته از بانک ها می بایست 
عزم لازم را برای حل این مشــکل فوراً بکار 

گیرند.«

تکالیف بودجه ای بانک ها موجب رشد 
نقدینگی خواهد شد

از جمله ســایر عوامل اصلی رشد نقدینگی 
که منجر به ناکارایی ابزار نرخ ســود سپرده 
بانکی نیز می شــود، می توان به »کســری 
بودجه دولت« و تأمیــن هزینه های دولت 
از طریق خلق پول اشــاره کــرد که موجب 
رشــد پایه پولی و در نتیجه رشد نقدینگی 
می شود. یکی دیگر از عوامل که از آن هسته 
ســخت رشــد نقدینگی نیز یاد می شــود، 
اعطای تســهیلات تکلیفی با نرخی کمتر از 

نرخ مرسوم سود بانکی است.
با درنظرگرفتــن عدد 200 هــزار میلیارد 
تومان برای تســهیلات تکلیفی سال جاری 
در قانــون بودجه و پیش بینــی پرداخت 6 
هزار و 320 میلیارد تومان تسهیلات توسط 
بانک ها در 1402، تسهیلات تکلیفی فقط 
3 درصد کل تســهیلات پرداختــی نظام 
بانکی خواهد بود. اما پرداخت همین میزان 
تسهیلات نیز فشار مضاعفی بر شبکه بانکی 
وارد می کند و بدیهی اســت که تغییر نرخ 
سود سپرده و تســهیلات تأثیری در میزان 
تقاضــای آن نــدارد و افزایش تســهیلات 

تکلیفی عملًا این ابزار را از کار می اندازد.

استفاده از ابزار نرخ سود بانکی 
به تنهایی تأثیری در کاهش نقدینگی 

نخواهد داشت
حذف یا کاهش موارد مورد اشــاره می تواند 
گامی مهم در جهت کاهش رشد نقدینگی 
و افزایش کارایی کانال نرخ ســود به عنوان 
یکی از ابزارهــای اصلی سیاســت گذاری 
تلقی شــود. به همیــن جهت، نظــارت بر 
عملکرد بانک ها به صــورت برخط و کنترل 
تخلفات احتمالی از ســوی آنها، ممنوعیت 
فعالیت های پرریسک بانک های با عملکرد 
نامطلوب و ناتراز، کنترل و کاهش کســری 
بودجه دولت از مســیر افزایش درآمدها یا 
کاهش هزینه ها و تعیین سقف سالانه برای 
تسهیلات تکلیفی توســط بانک مرکزی از 
جمله سیاســت های مکملی اســت که در 
کنار افزایش نرخ ســود بانکــی باید اعمال 
شــوند تا هدف نهایــی کاهش نرخ رشــد 

نقدینگی محقق شود.

رییس مرکز آموزش، پژوهــش و برنامه ریزی مالیاتی 
کشــور توضیحاتی را در مورد اخذ مالیات از خانه های 
خالی ارائــه کرد.مهــدی موحدی، با تاکیــد بر اینکه 
ســازمان امور مالیاتی مکلف به اجرای قانون اســت، 
توضیح داد: طبــق  ماده 54 مکرر قانــون مالیات های 
مســتقیم که مربوط به مالیات خانه های خالی است، 
شناســایی این خانه ها منوط به به اطلاعاتی است که 
توسط مالکین در ســامانه ملی املاک و اسکان کشور 
ثبت شــده اســت.وی ادامه داد: چنانچه تغییری در 
قانون مذکور رخ دهد، ســازمان امور مالیاتی می تواند 
از اطلاعات سایر دستگاه ها و نهادها از جمله شهرداری 
اســتفاده کرده و مالیــات را وصول کنــد. در غیر این 
صورت تا زمانی که قانون تغییر پیدا نکرده است تفاوتی 

در فرایند شناســایی خانه هــای خالی رخ 
نخواهد داد، زیرا قانون سازمان امور مالیاتی 
را به خوداظهاری صورت گرفته در ســامانه 

ملی املاک و اسکان محدود کرده است.
بر اساس این گزارش، بر اساس ماده 54 مکرر 
اصلاحی قانون مالیات های مستقیم مصوب 
ســال 1399 مجلس شــورای اسلامی برای 

اینکه ملکی مشــمول این قانون شود باید شرایط زیر را 
داشته باشد:1- واحد خالی مســکونی باشد، بنابراین 

واحد های تجاری و اداری مشمول این مالیات نیستند.
2- واحد مسکونی در شــهر های بالای 100 هزار نفر 

جمعیت قرار داشته باشد.
نکتــه - واحدهای مســکونی واقع در شــهرهای زیر 

100 هزار نفر جمعیت و روســتاهای کشور 
که مالک و بهره  بردار آنها هــر یک جداگانه 
در سامانه ملی املاک و اســکان کشور ثبت 
نشده باشــد در حکم خانه خالی تلقی شده 
و صرفاً مشمول جریمه ای معادل 20 درصد 
مالیات سال اول )شــش برابر اجاره ماهیانه( 
موضوع قانــون مالیات بر خانــه های خالی 
خواهد شــد؛ بنابرایــن واحدهای مســکونی واقع در 
شــهرهای زیر 100 هزار نفر جمعیت و روســتاهای 
کشــور هم موظف به ثبت در ســامانه ملــی املاک و 

اسکان هستند.  
3- واحد مسکونی در هر سال مالیاتی در مجموع بیش 

از 120 روز ساکن یا کاربر نداشته باشد.

4- واحد مسکونی توسط سامانه املاک و اسکان کشور 
به عنوان خانه خالی شناسایی شده باشد.

بر این اســاس، فرایند اخذ مالیات از ایــن خانه ها که 
حدودا از اواسط سال 1400 آغاز شــد از همان ابتدا با 
چالش هایی همراه بود. درواقع قانون وظیفه شناسایی 
خانه هــای خالی را برعهــده وزارت راه و شهرســازی 
گذاشــته بود و بدین منظور، سامانه املاک و اسکان در 
مردادماه سال 1399 آغاز به کار و مردم را ملزم کرد که 

اطلاعات سکونت خود را در این سامانه اعلام کنند.   
با تمام ایــن اوصاف، آخریــن اظهــارات مدیرکل راه 
و شهرســازی اســتان تهران حاکی از آن است که قرار 
است از 15 شــهریور قانون مالیات بر خانه های خالی با 

قدرت عملیاتی شود.

مالیات

ماجرای اخذ مالیات از خانه های خالی از نیمه شهریور



 معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان:

نیاز جمعی انسان چون گذشته در جامعه مدرن تامین نمی شود

سرپرست وزارت آموزش و پرورش:

ورش وارد حاشیه نشود آموزش و پر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      16 اردیبهشت 1402    شماره 1311

وش جزایر کیش و قشم به بیگانگان   فر
از منظر قانون

حمیدرضا آقابابائیان به حکایت اخبار منتشره در فضای رسانه ای آقای 
ســجاد پاداش مدیرکل بیمه های اجتماعــی وزارت کار گفت: »... اما 
ممکن است به جایی برســیم که مجبور شویم کیش، قشم و خوزستان 
را بفروشیم تا بتوانیم حقوق بازنشســتگان را بدهیم. کشور یونان 100 

جزیره فروخت تا بتواند مطالبات بازنشستگانش را بدهد، ...«
صرفنظر از صحت وسقم این موضوع و تبعات حقوقی و کیفری سخنان 
نســجیده این چنینی از ناحیه کارگزاران کشور و نه دولتمردان به علت 
مد نظر ندادن و نداشــتن جایگاه علمی و ســازمانی خود بوقت سخن 
گفتن و بی موقع باز شــدن زبان آنها وغیره که شــرح مفصل آن خود 
مســتلزم دو ترم آموزش به افراد این چنینی است به تاسی از این سخن 
گهر بار حضرت علی)ع(" … مَنْ کَثُرَ کَلَامُهُ کَثُرَ خَطَؤُهُ، وَ مَنْ کَثُرَ خَطَؤُهُ 
قَلَّ حَیَاؤُهُ، وَ مَنْ قَلَّ حَیَاؤُهُ قَلَّ وَرَعُهُ، وَ مَنْ قَلَّ وَرَعُهُ مَاتَ قَلبُْهُ، وَ مَنْ مَاتَ 
قَلبُْهُ دَخَلَ النَّارَ… )حکمت 349 نهج البلاغه( کســی که زیاد ســخن 
می گوید زیاد هم اشــتباه دارد،..« از منظر حقوقی، کشــور جمهوری 
اسلامی ایران نیز مانند سایر کشورها از اموال اتباع بیگانه همانند اموال 
اتباع داخلی خود حمایت می کند، اما در مورد ســاخت و ساز و مالکیت 
اتباع خارجی در ایران با هدف جلوگیری از سلطه و نفوذ در خاک کشور، 
قانونا امکان تملک اموال غیرمنقول توسط اتباع بیگانه وجود نداشته و 
ندارد و حتی در شرایط مصلحتی امکان ســلب مالکیت اتباع خارجی 
مطابق حقوق بین المل وجود دارد. به همین جهت است که هیچ ملکی 
به نام اتباع بیگانه در ایران ثبت نمی شود. صرفنظر از این نقیصه قانونی 
متصوره در تملک اموال غیر منقول توســط اشخاص حقیقی و حقوقی 
اتبــاع و دولتمردان خارجی، حــق بر تملک امــوال از مصادیق حقوق 
خصوصی است که بیشتر این حق را در مورد اموال منقول و غیرمنقول 

برای اتباع بیگانه شناسایی کرده اند.
به عنوان یک اصل آمره مســلم حقوقی منطبق بر قانون اساسی فروش 
اموال غیر منقول کشــور به بیگانگان ممنوع اســت. لیکن بر این اصل 
استثنای وارد که بموجب آن مستثنی حسب مادۀ 8 قانون مدنی، وجود 
عهدنامه و رفتار متقابل امکان شناسایی محدود این حق در موارد معین 
را برای بیگانگان ممکن می سازد، اما به دلالت قانون مدنی ایران فرد یا 
اتباع بیگانه کســی اســت که تابعیت ایران را ندارد اعم از اینکه تابعیت 
کشور دیگری را داشته باشــد و یا اینکه اصلا بدون تابعیت باشد. اتباع 
بیگانه ممکن اســت شخص حقیقی یا شــخص حقوقی باشند، مطابق 
با ماده 961 قانــون مدنی، اتباع بیگانه می تواننــد از تمامی حقوقی که 
اتباع ایرانی دارند، برخوردار شوند مگر اینکه یکسری موارد استثنا شده 
باشــد. بنابراین اصل کلی در ایران این است که هر بیگانه ای می تواند از 
همه حقوق مدنی متمتع »بهره مند« شود مگر در مواردی که قانون بنا 
بر جهت خاص استثنا کرده باشــد. جز در موارد ذیل اتباع خارجه نیز از 

حقوق مدنی متمتع خواهند بود:
1(در مورد حقوقی که قانون آن را صراحتا منحصر به اتباع ایران نموده 
یا آن را صراحتا از اتباع خارجه ســلب کرده اســت.2(در مورد حقوق 
مربوط به احوال شــخصی که قانون دولت متبوع تبعــه خارجه آن را 
قبول نکرد.3(در مورد حقوق مخصوصه که صرفــا از نقطه نظر جامعه 
ایرانی ایجاد شــده باشــد.یکی از مواردی که در قوانین مختلف دارای 
محدودیت هایی در ارتباط با اتباع بیگانه اســت، مساله تملک و انتقال 
مالکیت اموال غیرمنقول این افراد است. مطابق با قانون راجع به تملک 
اموال غیرمنقول اتبــاع خارجی مصــوب 1310/3/16 تملک هر نوع 

زمین مزروعی به هر میزان توسط اتباع خارجی مجاز نیست.
همچنین مطابــق با تبصره ماده 2 قانون تشــویق و حمایت ســرمایه 
گذاری خارجی مصوب 1380، تملک هر نوع زمیــن به هر میزان بنام 
ســرمایه گذاری خارجی در چارچوب این قانون مجاز نیست، علاوه بر 
این تبصره 1 ماده 24 قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
جمهوری اســلامی ایران بیان میدارد که »اجاره زمین به اتباع خارجی 
مجاز و فروش آن مطلقا ممنوع اســت.«علاوه بر اتبــاع خارجی، اتباع 

ایرانی نیز در موارد زیر از تملک و خرید اموال غیرمنقول منع شده اند:
1(زن های ایرانی که بر اثر ازدواج تابعیت خارجی را تحصیل می کنند، 
حق داشــتن اموال غیرمنقول را در صورتی که موجب سلطه اقتصادی 
خارجی گردد، ندارند.2(اتباع ایرانی که مطابق ماده 988 قانون مدنی 
ترک تابعیت کرده باشــند.3(هر تبعه ایرانی که بدون رعایت مقررات 
قانونی، بعد از تاریخ 1280 شمسی تابعیت خارجی تحصیل کرده باشد.

بنابراین با توجه به اصل کلی می توان اینگونه بیان نمود که اتباع بیگانه 
بجز موارد استثنایی امکان تملک اموال غیرمنقول را در کشور ندارند و 
کلیه قراردادهایی که به نحوی منجر به انتقــال مالکیت عین، منافع و 
حقوق ملک می شــود اعم از بیع، اجاره، پیش خرید و … بجز در موارد 

خاص، از نظر قانونی غیر مجاز و نافذ است.به دلالت ماده 8 قانون مدنی
اموال غیر منقول که اتباع خارجه در ایران بر طبق عهود تملک کرده یا 

میکنند از هر جهت تابع قوانین ایران خواهد بود.«
با توجه به اینکه قانونگذار امکان تملک اموال غیرمنقول توســط اتباع 
بیگانه را محدود کرده اســت، صرفــا در موارد زیر اتبــاع بیگانه امکان 

تملک اموال غیرمنقول را دارند:
اتباع خارجه بموجب عهد نامه های مصوب بین دولتها میتوانند دارای 
حق استملاک شــوند. بطور مثال مطابق عهد نامه منعقده بین ایران و 
آلمان که در سال 1307 مورد توافق قرار گرفته، اتباع آلمان می توانند 

اموال غیر منقول را فقط برای سکونت، شغل یا صنعت تملک نمایند.
آیین نامه اســتملاک اتبــاع خارجه مصوب 1328 هجری شمســی 
مهمترین منبــع قانونی برای اســتملاک و خرید ملک توســط اتباع 
خارجی اســت.علی رغم حکم هیات عمومی دیــوان عدالت اداری که 
بیان نموده اعطاء هرگونه امتیاز خاص به اتبــاع بیگانه از جمله تملک 
اموال غیر منقول در قلمرو جغرافیایی کشــور ایران توسط آن منوط به 
حکم صریح قانونگذار است، تملک اتباع خارجی در حال حاضر مطابق 
این آیین نامه صورت مــی گیرد.در اظهارنامه ای کــه فرد متقاضی به 
اداره ثبت محل وقوع ملک می دهد بایــد منظور از مالکیت صریحا ذکر 
شود و اگر خود او یا افراد خانواده اش دارای ملک دیگری در ایران باشند، 
باید صریحا در اظهارنامه قید گردد. مطابق ماده 1 آیین نامه استملاک 
اتباع خارجه مصوب 1328، اشــخاص حقیقی خارجی حق استملاک 
اتباع بیگانه در ایران محدود به خرید ملک برای محل سکونت یا صنعت 
و یا کســب خود دارند.مطابق با آیین نامه فوق الذکر، فرد بیگانه ای که 
می خواهد ملکی را در ایران خریداری نماید باید پیش از اقدام به انجام 

دادن معامله، از دولت ایران مجوز کسب دریافت نماید.
بنابراین در مقام نتیجه برخلاف اظهارات غیر قانونی و غیر مســئولانه 

آقای سجاد پاداش مدیرکل بیمه های اجتماعی وزارت کار باید گفت:
اولا(مطابق ماده 961 قانــون مدنی، اتباع بیگانــه می توانند از تمامی 
حقوقی که اتبــاع ایرانی دارند، برخوردار شــوند مگر اینکه یکســری 
موارد استثنا شــده باشــد. یکی از مواردی که در قوانین مختلف دارای 
محدودیت هایی در ارتباط با اتباع بیگانه اســت، مساله تملک و انتقال 
مالکیت اموال غیرمنقول این افراد است. مطابق با قانون راجع به تملک 
اموال غیرمنقول اتبــاع خارجی مصــوب 1310/3/16 تملک هر نوع 

زمین مزروعی به هر میزان توسط اتباع خارجی مجاز نیست.
ثانیا(مطابق با تبصره ماده 2 قانون تشــویق و حمایت ســرمایه گذاری 
خارجی مصوب 1380، تملک هر نوع زمین به هر میزان بنام ســرمایه 

گذازی خارجی در چارچوب این قانون مجاز نیست.
ثالثا(صرفنطر از موارد معروضه طبق تبصره 1 ماده 24 قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد تجاری-صنعتی جمهوری اسلامی ایران اجاره زمین 
به اتباع خارجی مجاز و فــروش آن مطلقا ممنوع اســت.رابعا(با توجه 
اصول 43و 153 قانون اساســی در خصوص نفی سبیل و منع استیلای 

بیگانگان بر حاکمیت کشور فروش املاک به بیگانه کاملا ممنوع است.

یادداشت

دبیر ستاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی 
از روزآمد ســازی و تغییر بخش هایی از نقشــه جامع 
علمی کشور براســاس وضعیت فعلی و پیش بینی 10 

سال آینده کشور خبر داد.
رجبعلی برزویی با اشــاره به روز آمدسازی نقشه جامع 
علمی کشور افزود: قرار است نقشه جامع علمی کشور، 

روزآمد سازی شود.
وی ادامه داد: مســئولیت روزآمدســازی نقشه جامع 
علمی کشور براســاس حکم دبیر شورای عالی انقللاب 
فرهنگی برعهده دکتر منصور کبگانیان )عضو شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی( قــرار دارد که جلســات آن با 
هماهنگی ستاد علم و فناوری آغاز شــده و به صورت 

جدی این مسیر ادامه خواهد داشت.
دبیر ستاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی 
افزود: تلاش می کنیم تا پایان امسال یک سند پیش رو 

و متناسب با نیازهای روز داشته باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه ســند نقشــه 
جامع علمی کشور سند بســیار خوبی است 
که خیلی روی آن کار شده، بنابراین فقط در 
بخش هایی از ســند که مطابق با وضع فعلی 
و پیش بینی 10 ســال آینده کشــور است، 
تغییراتی ایجاد خواهد شد و احتمالاً کلیات 

سند حفظ می شود.
براســاس این گزارش، حجت الاســلام والمسلمین 
عبدالحسین خســروپناه، دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی نیــز اخیــراً عنوان کــرده بود: لازم اســت 
آسیب شناسی از سند نقشه جامع علمی کشور صورت 
گیرد و نقــاط قوت و ضعــف اســتخراج و در ادامه به 

روزرسانی نقشه جامع علمی کشور صورت گیرد.
خســروپناه با اشــاره به مقوله های جدید علمی مانند 

متاورس و هوش مصنوعــی گفت: زمانی که 
نقشه جامع علمی کشــور به تصویب رسید 
این موضوعــات مطرح نبــود، بنابراین لازم 
است که نقشــه متناســب با موضوعات روز 

کشور و دنیا تغییر یابد.
وی تأکید کرد: باید ضمانت اجرایی، گفتمان 
رسانه ای و پیوست رسانه ای در به روزرسانی 
جدید نقشه جامع علمی کشور گنجانده شود، این گونه 

مخاطب سند، آن را می شناسد.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به سند نقشه 
جامع علمی کشــور و سند اسلامی شــدن دانشگاه ها 
بیان کرد: این دو سند نقاط مشــترک زیادی دارند، به 
نظر می رسد که باید در این زمینه چاره اندیشی شود و 

این دو سند تبدیل به یک سند شوند؟
خســروپناه بار دیگر با تأکید بر مشــارکت اســاتید و 

نخبگان در نگاشت سند نقشه جامع علمی کشور بیان 
کرد: لازم است حکمرانی شبکه ای را مدنظر قرار دهیم 
و از نظرات اساتید اســتفاده کنیم، این گونه اساتید در 

اجرا نیز مشارکت حداکثری خواهند داشت.
وی با بیان اینکه باید تصدی گران اســناد در نوشــتن 
آن نقش داشته باشــند، ادامه داد: هنوز تعداد اندکی از 
اسناد مورد نیاز کشور تصویب شده است و باید در این 
زمینه کار شود، بنابراین نوشتن اســناد جدید اشتباه 

نیست بلکه سند بسندگی غلط است.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: در نقشه جامع 
علمی کشور فلسفه علم، سیاستگذاری علم و علم مورد 
توجه قرار گرفته است، هدف سیاســتگذاری، تمدن 
نوین اسلامی است، در نسخه جدید نقشه جامع علمی 
کشور باید بین فلســفه علم و خود علم و سیاستگذاری 

علم تمایز قائل شد.

معاون درمان وزارت بهداشت گفت: تمام اقدامات لازم 
در سطوح تخصصی برنامه پزشکی خانواده انجام شده 

است.
 سعید کریمی در پنجمین اجلاس رؤسای دانشگاه ها 
و دانشــکده های علوم پزشکی کشــور در ستاد وزارت 
بهداشــت، افزود: فوکال پوینت هــای معاونت درمان 
مشخص شــده و در هر بیمارستانی افرادی در سیستم 

ارجاع تعیین شده اند و تمام ارجاعات از طریق معاونت 
درمان در ستاد به صورت مستقیم قابل رصد هستند.

وی افزود: هیچ بیمــاری که از کانال برنامه پزشــکی 
خانواده به ســطوح تخصصی و فــوق تخصصی ارجاع 
می شود، بلاتکلیف نمی ماند و اقدامی که باید برای وی 

صورت گیرد در سامانه مشخص می شود.
معاون درمان وزارت بهداشت بیان داشت: با راه اندازی 

ســامانه یکپارچه ارجاع از این پس هیچ اقدام مکتوب 
کاغذی برای ارجــاع صورت نمی گیــرد و پذیرفتنی 
نیست. این سامانه علاوه بر امکان نسخه نویسی، دارای 
امکانات اتصال به ســطح یک، اتصال به آزمایشگاه ها و 

مراکز تصویربرداری نیز هست.
کریمی افزود: در جهت عدالت گســتری جز حرفه ای 
تعرفه بخش های خصوصی و دولتی برای اعضای تمام 

 K وقتی جغرافیایی یکسان ســازی شده است. ضریب
نیز برای تمام وقت های جغرافیایــی از 30 هزار به 70 

هزار تومان افزایش یافته است.
معاون درمان وزارت بهداشت گفت: 30 درصد ظرفیت 
پذیرش مراکز درمانی به بیمارانی که از طریق سیستم 
نوبت دهی در برنامه پزشکی خانواده مراجعه می کنند، 

اختصاص می یابد.

علم

پزشک

خریــدار  سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش گفــت: آموزش و پــرورش باید به 
اولویت اول کشور تبدیل شــود و نباید این 
مرکز تعلیم و تربیت سیاســی اداره گردد و 

وارد حاشیه شود.
رضامــراد صحرایــی پیــش از خطبه های 
نمازجمعه تهــران اظهار داشــت: آموزش 
و پرورش اگــر قوی شــود، ایــران قوی و 
قوی ترین خواهد شد و انجام هر کار بزرگی 
در جامعه مســیر اصلــی آن در آموزش و 
پــرورش اســت.وی ادامــه داد: آموزش و 
پرورش در هر کشــوری به عنوان دستگاه 
آینده ساز اســت و ما هر تصویری که برای 
آینده می خواهیم باید در آموزش و پرورش 
بسازیم، ســیمای امروز آموزش و پرورش 

آینده ایران را نشان می دهد.
صحرایی با بیان اینکه مدرســه در آموزش 
و پرورش بــه عنــوان یکــی از مهمترین 
مکان هاســت، تصریح کرد: اگر می خواهیم 
کشوری قوی داشته باشــیم و برای داشتن 
ایران، آمــوزش و پرورش، مدرســه و معلم 
قوی باید به آموزش دانش آموزان بیشــتر 
توجه کــرد.وی اضافه کــرد: در آموزش و 
پرورش اقدامات خوبی انجام می شــود و هر 
اتفاقی مهمی اگر می خواهیم در کشــور رخ 
دهد باید آن موضوع از آمــوزش و پرورش 
شروع شود مســاله پیشــگیرانه و اقدامی 

عملیاتی خواهد بود.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: 
اگــر در مســایل آســیب های اجتماعی 
می خواهیم کشــور را بیمه کنیم باید آن را 

از آموزش و پرورش شروع کنیم.
وی تصریح کرد: امروز پس از شیوه ویروس 
کرونا و برگزاری دوره های آموزش مجازی 
بــرای دانش آمــوزان باید بگوییــم که چه 
برنامه ای برای آینده این نسل که در فضای 
مجازی فعالیت داشــته اند درنظر داریم که 
البته هنوز برخــی از دانش آموزان همچنان 
از این فضا اســتفاده می کنند که معتقدیم 

باید ساختارها، سازمان ها، مدارس، برنامه 
درســی و معلمان را بــرای برنامه ها و این 

ساختارها آماده کنیم.

نظام گزینشی معلمان باید
 متحول شود

سرپرست وزارت آموزش و پرورش با اشاره 
به در دســت اقدام بودن برنامه های تحولی 
جدی در ایــن وزارتخانه اظهارداشــت: از 
مهمترین این برنامه ها تربیت معلم اســت 
زیرا تربیت معلم به عنوان مهمترین وظیفه 
دستگاه حاکمیتی اســت و این یک مساله 

بسیار مهمی در عرصه آموزشی است.
وی با بیان اینکه باید نظام گزینشی معلمان 
به طور اساسی متحول شــود، تصریح کرد: 
باید صلاحیت حرفه ای، عمومی و تخصصی 
معلمان اصلاح شود و دانشــگاه فرهنگیان 
به طور اساســی تقویت شود زیرا ما دانشگاه 
را در سال های گذشته رها کرده بودیم، اگر 

دانشگاه فرهنگیان از روز تاسیس خروجی 
داشــت امروز وضعیت آمــوزش و پرورش 

اینگونه نبود.
وی اضافه کرد: دانشگاه فرهنگیان و تربیت 
معلم بایــد خون تازه به آمــوزش و پرورش 
بدهند و معتقدیم در این مســاله آســیب 
دیدیم به همین منظور در سال آینده کنکور 
اختصاصی تربیت معلم برگزار خواهیم کرد 
و دانش آموزان ممتاز را به روش های خاص 

وارد این دانشگاه خواهیم کرد.
صحرایی معلمــان را ســرمایه های اصلی 
آموزش و پرورش دانســت و گفت: سال ها 
اســت که دوره های آموزشی حین خدمت 
برای معلمان برگزار نشــده است به همین 
منظــور برای ارتقــای وضعیــت و جایگاه 

معلمان برنامه های ویژه ای داریم.

کمبود ۵0 هزار مربی پرورشی داریم
صحرایی ادامه داد: در ســند تحول بنیادین 

آموزش و پرورش به جای اینکه به مدرســه 
تمرکز کنیم به اتاق وزیــر تمرکز کرده ایم. 
این ســند تحت عنوان یک سند ملی است 
و همه باید بــرای اجرای آن بــه آموزش و 
پرورش کمک کنند تا آموزش و پرورش به 

مساله اول کشور تبدیل شود.
به گفتــه وی، بــا برنامه هــای عملیاتی و 
راهبردی که در دســت اجراســت تلاش 
خواهیم کــرد که ســند تحــول بنیادین 
آموزش و پرورش در برنامه هفتم توســعه 

گنجانده شود.
وی با اشــاره به اینکه بــرای موضوع مربی 
پرورشــی توقع داریــم در همــه مدارس 
نیازمند مربی پرورشــی این مربیان تامین 
شوند، اظهار داشت: امروز در تنگنای شدید 
معلــم و نیروی انســانی هســتیم و حجم 
وسیعی از بازنشســتگی در وزارت آموزش 
و پرورش پیش بینی می شــود امــا در هر 

صورت باید درگیر مسایل جزیی نشویم.

وی اضافه کرد: مدرســه امــروز مهمترین 
مســاله ماســت چگونه دشــمنان کاری 
می کنند که مدرســه هراسی شود در حالی 
که دانش آموزان در مدرسه تربیت می شوند 
اما معتقدیم باید بیشتر به این موضوع توجه 

شود.
وی به کمبــود 50 هــزار مربــی و معاون 
پرورشــی در مدارس نیز اشاره کرد و گفت: 
ایــن موضوع بایــد در اولویــت کارهای ما 
باشد چگونه مدرســه ای با 500 دانش آموز 
اما مربی و معلم پرورشــی ندارد، این همه 
بودجه بجای هزینه در مدرسه صرف هزینه 

آسیب های اجتماعی می شود.

3۵0 مدرسه با مساجد پیوند
 زده می شود

سرپرست وزارت آموزش و پرورش در ادامه 
به تفاهم نامه با شــهرداری تهران اشاره کرد 
و گفت: با کمک شــهرداری تهران و وزارت 
آموزش و پــرورش 350 مدرســه با 350 

مسجد پیوند زده خواهد شد.
وی وضعیــت ســرانه مدارس را مناســب 
نداست و افزود: اگر آمار آن را بگویم حیرت 
می کنیم کــه معتقدم باید بــا کمک دولت 

برای این موضوع تلاش شود.
صحرایــی در ادامه اظهار داشــت: موضوع 
هویت ایرانی و اســلامی ما ارکانی دارد که 
تمام ارکان باید در آمــوزش و پرورش به آن 
توجه شــود در صدر آنها دین اسلام جزیی 
از هویت ماســت، حجاب و عفاف، حیا، حب 
وطن، ایران دوستی، پرچم، مقاومت و یاری 
ما جزء هویت ماســت و آمــوزش پرورش 
باید بــرای این موضوع بجگنــد و این کار را 
خواهیم کرد.وی ادامــه داد: ما نمی توانیم 
پاســخ رهبر معظم انقلاب را بدهیم که چرا 
12 ســال عمر بچه ها در دســت ماست اما 
هنگام خروج هیچ مهارتــی ندارند چرا باید 
دبیرستان به دالان دانشــگاه تبدیل شود. 

باید برای تربیت نسل خوب کوتاهی نکنیم.

خریدار   معاون امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان، روابط اجتماعــی و فعالیت های 
جمعی را نیاز همیشــگی انسان عنوان کرد 
و گفت: این مهم در گذشــته از طریق روابط 
ســنتی، خانواده، محله و... تامین می شــد 
ولــی در جامعه مدرن ایــن روابط کمرنگ 

شده و نیاز به جایگزین دارد.
 وحید یامین پور در دهمیــن رویداد همنا 
)هم افزایی مشــارکت نهادمنــد اجتماعی 
جوانان( در تهران گفت: انســان به واسطه 
روابط اجتماعی خود شــناخته می شــود و 
در واقع وجود روابط اجتماعی و فعالیت های 
جمعی نیازی اســت که همواره انسان با آن 
روبرو بوده اســت و این مهم در گذشــته از 
طریق روابط ســنتی، خانــواده، محله و... 
تامین می شــد. ولی در جامعــه مدرن این 

روابط کمرنگ شده و نیاز به جایگزین دارد.
معــاون وزارت ورزش و جوانــان افزود: در 
کشور ما در دهه 60 نســبت های اجتماعی 
یک مســئولیت اجتماعی ایجاد می کرد و 
مســئولیت اجتماعی متقابلی وجود داشت 

که در بســتر همســایگی و هــم محله ای 
به وجود می آمد اما در جامعــه کنونی این 

موضوع کمرنگ و دچار گسست شده است.
یامین پور با اشــاره به همگانــی بودن این 
مشــکل در جوامع مدرن عنوان کرد: غرب 
سعی کرد این گسست را از طریق گسترش 
نهادهــای مدنی جبــران کنــد؛ نوعی از 
کنشــگری که مبتنــی بر منفعــت فردی 
نیســت. ولی تقریباً تمام تجربه های توسعه 
مشارکت های اجتماعی در دنیای معاصر با 

شکست مواجه شده است.
وی ادامــه داد: شــیب نمــودار توســعه 
مشــارکت های اجتماعی کــه باید منجر 
به تقویت مســئولیت های اجتماعی باشد 
همواره در 50 ســال گذشــته منفی بوده 
 NGO ،است. تشکل ها، سازمان های مدنی
ها)ســازمان های غیردولتی مردم نهاد( در 
جامعه مــدرن برای خلاء ناشــی از کاهش 
روابط ســنتی بوجود آمد و هدف از خلق آن 
انجام فعالیت های داوطلبانه و عام المنفعه 
بود که دغدغه اقتصادی نداشــته باشــند و 

فعالیت آنها منجر به خیر عمومی و توســعه 
اجتماعی شود اما متاســفانه این نهادها تا 

حدود زیادی از رسالت خود فاصله گرفته اند.
معاون وزارت ورزش در توضیح عامل اصلی 
این معضل، گفت: مشــکل از اینجا ناشــی 
می شــود که عمیق ترین و بزرگترین ایده 
زندگی بشر که به واســطه لیبرالیسم رشد 
کرده نفع شــخصی بوده است، نفع شخصی 

در مقابل خیر عمومی قرار می گیرد.
در این نــوع نگاه که در آن نفع شــخصی بر 

منافــع عمومی ارجحیت دارد شــاید افراد 
به دلیــل قوانین جامعه حقــوق دیگران را 
رعایت کننــد اما این از روی اجبار اســت و 
فرد احســاس مســئولیت نمی کند.یامین 
پور افزود: مشکلات ناشی از این طرز فکر در 
شرایط بحران بیشتر خود را نشان می دهد. 
زمانی که نیاز است افراد بدون توجه به منافع 
شــخصی به دیگران کمک کننــد و یا حتی 
در مسایل شــخصی مانند روابط زناشویی 
و ... خود را نشــان می دهد و شــاید می توان 
گفت بخشــی از طلاق ها هم به دلیل همین 
طرز فکر اســت.وی با بیان اینکه ما به دنبال 
رویکرد دیگری در فعالیت های تشــکل ها 
هســتیم، گفت: با رویکردی که پیش از این 
گفته شد نمی توان توســعه اجتماعی ایجاد 
کرد و ما تشکل ها و نهادهای مردمی را لازم 
داریم که رویکردشان توجه به خیرعمومی 
باشــد و نگاه عام المنفعه داشته باشند. چرا 
که تنها تشــکل هایی می توانند در توســعه 
اجتماعی موفق باشــند که منافع عمومی را 
بر منافع شخصی ارجحیت دهند در غیر این 

صورت فعالیت آنها همانند شرکت هاســت.
معاون امور جوانان وزارت ورزش با تاکید بر 
اینکه برای ایجاد ایــن رویکرد جدید نیاز به 
آموزش و تربیت اســت گفت: ما در حمایت 
از تشــکل ها به ســه مولفه فعالیت جمعی، 
عــام المنفعــه و داوطلبانه توجــه داریم و 
تشــکلی که در این مثلث فعالیــت کند و به 
دنبال خیر عمومی باشد قطعا مورد حمایت 
ما قرار خواهد گرفت.یامین پور با اشــاره به 
فعالیت های داوطلبانه موثر در زمان جنگ 
و پس از آن خاطرنشــان کرد: کنشــگری 
جمعی عام المنفعــه و داوطلبانه در بخش 
خوبی از سمن های جوانان وجود دارد. حوزه 
امداد و نجات یکی از بهترین نمونه های این 
کنشــگری است. این ســمن ها باید تقویت 
شوند و ما از آنها حمایت می کنیم.وی با بیان 
اینکه اگر بخواهیم احساس مسولیت عمیق 
برای افراد شکل بگیرد نیاز به تربیت انسانی 
داریم، تاکید کرد: نسل جدید متولدین دهه 
80 باید آموزش ببینند و با کنشــگری موثر 

آشنا شوند.

وز کشور تغییر می کند نقشه جامع علمی کشور متناسب با موضوعات ر

بیماران پزشک خانواده بلاتکلیف نمی مانند
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اجرای نمایش »رفیق خوب یه نعمته« در پردیس 
تئاتر تهران

 نمایش موزیــکال »رفیق خوب یه نعمته« اثــری از کانون ایران دخت 
پردیس تئاتر تهران با حضور هنرمندان خردســال در این مجموعه به 

روی صحنه می رود.
به گزارش روابط عمومی پردیس تئاتر تهران، نمایش موزیکال »رفیق 
خوب یه نعمته« با درونمایه آموزشی به تفهیم خصوصیات یک دوست 
خوب به مخاطب می پــردازد و برگرفته از کتاب »نمایشــنامه خوانی 
آسان« نوشته حســن دولت آبادی اســت که مرضیه آقاســی آن را با 

فضایی شاد و موزیکال کارگردانی کرده است.
کانون ایران دخــت )تولیدکننده ایــن اثر( از کانون هــای تخصصی 
پردیس تئاتر تهران است که در طول یک دوره چند ماهه با حمایت این 
مجموعه و با استفاده از بازیگران پنج تا 12 ساله این نمایش را تولید و به 

مرحله اجرا رسانده است.
هستی ایمانی، سارینا و یوســف بیبود، فاطمه و نرگس بی پروا، حدیث، 
حسین و حلما ســلیمانی، اسرا ســوپزی، حانا، حلما و هلیا طاهری در 

نمایش »رفیق خوب یه نعمته به ایفای نقش پرداخته اند.
این نمایش ماجرای مورچه ای اســت که به فکر خوردن عســل است 
و به نصایح دوســتش مورچه بالدار توجه نمی کنــد و در نهایت درگیر 

مشکلاتی می شود که با کمک مورچه بالدار از خطر رها می شود.
نمایش موزیــکال »رفیق خوب یــه نعمته« از 17 تا 29 اردیبهشــت 
ساعت 18 در سالن استاد مشایخی پردیس تئاتر تهران به روی صحنه 

می رود.

افسوس بازیگر »آتش و باد«  از زمان و شرایط 
پخش سریال

بازیگر ســریال تلویزیونی »آتش و باد« که پخش شبانه آن از شبکه سه 
سیما ادامه دارد، افســوس می خورد که این سریال با مخاطب اندک در 

حال پخش از تلویزیون است.
سپهر محمودی بازیگر نقش خورشید در ســریال تلویزیونی »آتش و 
باد« که در نقش یک کاراکتر آرام ظاهر شده، درباره شروع فعالیت های 
بازیگری اش گفت: حدود 16 ســال اســت کــه تئاتــر کار می کنم و 

خوشحالم که برای این نقش انتخاب شدم.
وی در خصــوص کار در مجموعه ای که بیشــتر ســکانس هایش در 
فضای غیر آپارتمانی می گــذرد، اظهار کرد: برای مــن ایفای نقش در 
این سریال همانند حضور در ورکشاپ آموزشــی بود؛ سوارکاری، کار 
کردن در طبیعت با آب و هوای مختلف، کار در فضاهای مختلف تاریخی 
همچنین از همه مهم تر حضور در کنار بزرگان سینما از موقعیت هایی 

بود که به ندرت برای یک بازیگر مهیا می شود.
این بازیگر افزود: در این کار از آقای راعی و تمام عوامل گروه به خصوص 
مدیران هر بخش، چه گریــم، چه لباس، چه صحنــه و تمام همکاران 
بســیار آموختم. آقای نجاریان هم بسیار شــریف، خوش قول و خوش 
وعده هســتند. در آن برهه از زمان هرکاری که بابت ایفای بهتر نقش از 
دســتم برمی آمد انجام دادم. به طور مثال موقعت های نقش را با کمک 
آقای راعی اتود می زدیم، در تمرین ها از او کمک می گرفتم و تمام سواد 

و انرژی خود را برای این نقش به کار گرفتم.
محمودی با اشــاره به تلاش گروهی بیش از 200 نفر برای ساخت این 
سریال گفت: گروه حدود سه ســال کنار هم در شرایط سخت و طاقت 
فرســا کار کردند و حتی تعدادی از عوامل از جمله زنده یاد استاد کریم 
اکبری مبارکه در طول ساخت این اثر از دنیا رفتند. اما صد حیف زمانی 

کار پخش شد که تماشاچی با تلویزیون قهر بود.
سریال »آتش و باد« به کارگردانی مجتبی راعی و تهیه کنندگی حسن 

نجاریان، هر شب ساعت 20:30 از شبکه سه سیما پخش می شود.

تهیه کننده توضیح داد
تلویزیون دنبال حذف »سیمای خانواده« نیست

تهیه کننده برنامه »ســیمای خانــواده« درباره  وضعیــت این برنامه 
قدیمی که مدتی اســت تولید و پخش آن متوقف شــده، اظهار کرد که 
تلویزیون به دنبال حذف این برنامه نیســت و قرار است پخش آن ادامه 

داشته باشد.
 پخش »سیمای خانواده« که حدود 30 سال روی آنتن بوده و با اجرای 
هرمز شــجاعی مهر از برنامه های قدیمی تلویزیون محسوب می شده، 
از اسفندماه سال گذشــته متوقف شده اســت و برخی عوامل از جمله 
شجاعی مهر درباره  دلایل آن ابراز بی اطلاعی کرده اند. با این حال تهیه 
کننده برنامه در توضیحاتی نسبت به ادامه  پخش ابراز امیدواری کرده 

است.
علیرضا متقیان ـ تهیه کننده »ســیمای خانواده« ـ درباره ادامه پخش 
این برنامه قدیمی در تلویزیــون، توضیح داد: قاعدتــا این برنامه قطع 
نخواهد شد و مجددا شــروع خواهد شــد، اما در حال حاضر در حالت 
تعلیق است و گویا قرار است در ســاختار برنامه تغییراتی ایجاد شود اما 

هنوز تصمیمی برای ادامه  ساخت آن گرفته نشده است.
به گفته وی آخرین برنامه »ســیمای خانواده« )28 اسفند ماه 401( با 

اجرای هرمز شجاعی مهر روی آنتن رفته است.
متقیان در عین حال خاطرنشــان کرد: شاید »ســیمای خانواده« به 
تهیه کنندگی شخص بنده ادامه پیدا نکند، اما به نظرم این برنامه قطع 
نخواهد شــد و این توقف، تصمیمی بوده که سازمان صداوسیما موقت 

گرفته است.

این تهیه کننده در پاســخ به پرسشــی درباره لزوم حفظ برنامه های 
قدیمی تلویزیون از جمله »سیمای خانواده« که به عنوان برنامه قدیمی 
شناخته می شود، اظهار کرد: ساختار برنامه های قدیمی باید حفظ شود 
و حتی تغییرات زیادی در آنها اعمال نشود؛ چرا که در سال های گذشته 
خیلی از برنامه ها با چنین آزمــون و خطایی روبــه رو بودند؛ بنابراین 
معتقدم ساختار »ســیمای خانواده« باید حفظ شود. تلویزیون هم این 
برنامه را ادامه خواهد داد و قطعا قطع نخواهد شــد.متقیان که پیش از 
این به عنوان کارگردان و مدیر تولید نیز با برنامه »ســیمای خانواده« 
همکاری داشــته، یادآور شد: پایه گذار »ســیمای خانواده« آقای علی 
اصغر پورمحمدی بودند و این برنامه جزو معدود برنامه هایی بوده است 

که توانست مخاطبان را از قدیم با خود همراه کند.

قاب

مراسم تشییع پیکر زنده یاد حســام محمودی بازیگر 
سینما و تلویزیون ایران دیروز با ورود پیکر این هنرمند 

به قطعه هنرمندان برگزار شد.
 آیین بدرقه پیکر حسام محمودی بازیگر جوان سینما 
و تلویزیون ایران به خانه ابدی، صبح  دیروز جمعه 15 
اردیبهشت ماه با حضور جمعی از هنرمندان سینمای 

ایران در قطعه هنرمندان بهشت زهرا برگزار شد.
این هنرمند جوان دو روز پیش بر اثر ایســت قلبی در 

منزل دارفانی را وداع گفت.
مازیار میری، همایون اســعدیان و نویــد محمودی از 
کارگردانان سینما و تلویزیون که تجربه همکاری با این 
بازیگر را در پروژه های خود داشتند، از حاضران در این 

مراسم بودند.

هادی حجازی فــر، علیرضا کمالــی، فرید 
سجادی حسینی، شهره ســلطانی، بانیپال 
شــومون، علیرضا اســتادی، باران کوثری 
و… از دیگر هنرمندان حاضر در این مراسم 
هستند.در ابتدای این مراســم باربد بابایی 
که اجــرای برنامه را بر عهده داشــت گفت: 
مطمئنــم هیچکــس از حســام محمودی 

خاطره بدی ندارد، او قلب رئوف و مهربانی داشــت و به 
افتخار همه خوبی های او دست بزنید.

ســپس شــهره ســلطانی بازیگر روی صحنــه آمد و 
بیان کرد: من با او در ســریال »لحظــه گرگ و میش« 
همــکاری داشــتم. نمی دانــم از خوبی هــای او، از 
مهربانی ها و شــرافت او چه بگویم او همکار و دوســت 

خوبی بــود چند مــاه پیش باهــم صحبت 
کردیم و قرار بود پروژه ای داشــته باشیم اما 

نشد. روحش شاد.
در ادامه علیرضا کمالی روی صحنه آمد و در 
سخنانی کوتاه به ویژگی های اخلاقی حسام 
محمودی پرداخت.ســپس نوید محمودی 
کارگردان ســینما و تلویزیــون عنوان کرد: 
سالهاست که با حسام دوســت بودم. دو شب پیش با او 
حرف می زدم ما آدم های تنهایی هستیم که وقتی یک 
کاری می کنیم شما ما را دوست دارید، اما وقتی کاری 

دیگر می کنیم بدتان می آید.
وی ادامه داد: شما نمی دانید شــادی و غم شما چه بر 
ســر ما می آورد هر کدام از عزیزان ما می رود بخشی از 

قلب ما می رود، حســام کاری با من کرد که تا ساعت ها 
نمی توانستم باور کنم بسیار او را دوست داشتم. عزیز و 
نجیب بود. لطفاً هر کسی صدای من را می شنود تو را به 
قرآن مراقب ما باشید ما موجودات تنهایی هستیم که 

بتوانیم شما را راضی نگه داریم.
در ادامه مجری مراسم از پدر و همسر حسام محمودی 
دعوت کرد تا چند جمله ای درباره این هنرمند صحبت 

کنند که به دلیل شرایط نامساعد روحی نتوانستند.
برخی دیگر از هنرمندان حاضر در مراســم هم به دلیل 
شــدت تألم و گریه امکان صحبت نداشتند و مراسم با 

اقامه نماز بر پیکر حسام محمودی به پایان رسید.
پیکر ایــن هنرمند جوان در قطعه هنرمندان بهشــت 

زهرا به خاک سپرده شد.

فرهاد بشارتی بازیگر ســینما، تئاتر و تلویزیون معتقد 
است مخاطب تشــنه تولید آثار تصویری و نمایشی در 
حوزه کودک و نوجوان است و مدیران و مسئولان باید 

در این خصوص برنامه ریزی کنند.
فرهاد بشارتی بازیگر ســینما، تئاتر و تلویزیون که این 
روزها به عنوان یکی از اعضای هیأت داوران ســومین 
جشــنواره ملی تئاتر کــودک و نوجــوان ایثار حضور 
دارد، درباره این جشنواره گفت: جشــنواره ملی تئاتر 
کودک و نوجوان ایثار ســومین دوره برگزاری خود را 
سپری می کند. کلًا این جشــنواره حرکت خوبی است 
که فرهنگ ایثار و ازخودگذشــتگی را بــه کودکان و 
نوجوانان نشان می دهد و آشنایی کودکان و نوجوانان 

با این فرهنگ می تواند برای آینده شان راهگشا باشد.

وی ادامه داد: اگر جشــنواره در فصلی برگزار 
شود که کودکان و نوجوانان متمرکز بر درس 
و حضور در مدارس نباشــند بهتر اســت. در 
کل می تــوان گفت که جشــنواره ملی تئاتر 
کودک و نوجوان ایثار هنــوز خیلی راه برای 
رسیدن به اهداف خود دارد و باید با بازنگری 
و حمایت از طرف نهادها به ســطح و کیفیت 

بالای خود برسد.
بشــارتی درباره وضعیت کنونی تئاتر کودک و نوجوان 
در سطح کشور، متذکر شــد: باید همه جانبه به تئاتر 
کودک و نوجوان فکر شــود زیرا هنرمنــدان و فعالان 
این عرصه مهجور مانده و حمایت خاصی نمی شــوند. 
شاید با افزایش جشــنواره ها توجه بهتر شود. این مهم 

را نباید فراموش کنیم که کودکان و نوجوانان 
آینده سازان کشور هســتند و باید برای رشد 
فرهنگی آن ها به هنر و تولیدات هنری توجه 

ویژه ای شود.
این هنرمند عرصــه تئاتر و ســینما یادآور 
شــد: در حال حاضر در تلویزیون بسیاری از 
کارهایی که برای کودکان و نوجوانان تولید 
می شد تعطیل شده اند. در ســینما هم طی سال های 
اخیر آنگونه که باید و شــاید به موضوع تولید فیلم های 

کودک و نوجوان توجه نشده است.
وی تأکیــد کرد: مخاطب هنوز تشــنه دیــدن فیلم و 
تئاترهای کودک و نوجوان است زیرا بزرگترها هم باید 
تئاتر و فیلم های کودک و نوجوان را ببینند تا در زمینه 

پرورش این گروه سنی تأثیرگذار باشند.
بشارتی در پایان ســخنان خود تصریح کرد: باید برای 
تئاتر کودک و نوجوان تبلیغ گســترده وجود داشــته 
باشد و شــهرداری ها از جمله شــهرداری تهران باید 
از فعالیت های هنری حمایت کند. بســیاری از مردم 
اطلاع ندارنــد که تئاترهــای کودک و نوجــوان اجرا 

می شود. 
شــهرداری تهران برای هر اتفاقی سطح شهر را مملو از 
تبلیغ می کند ولی برای تئاتــر و تئاتر کودک و نوجوان 
چنین امکانی فراهم نیســت. حتی امــکان تبلیغ در 
خیابان هــای مجاور ســالن های میزبان اجــرای آثار 
نیز فراهم نیست. متأســفانه از تئاتر کودک و نوجوان 

حمایت لازم انجام نمی شود.

چهره

چهره

خریدار   بازیگر ســریال »پوســت شیر« 
گفت: تئاتر عروســکی امکانــی فوق العاده 
برای پیشبرد کارها و تزریق فانتزی به ذهن 
بچه ها بوده اســت؛ آرزوی من این است که 

یک کار کودک با عروسک ها بسازم.
هادی حجازی فر در توضیــح علاقه خود به 
حوزه نمایش عروسکی و دبیری نوزدهمین 
جشــنواره عروســکی تهران-مبارک بیان 
کرد: هــر فعالیتی که به بحث عروســک ها 
مربوط باشد را دوســت دارم چراکه رشته 

اول من نمایش عروسکی است.
وی ادامــه داد: فعــالان ایــن عرصه همه 
استادان من هستند و امیدوارم امسال و در 
تیرماه جشــنواره را با کیفیت برگزار کنیم؛ 
آرزوی من این اســت که یک کار کودک با 

عروسک ها بسازم.
کارگردان فیلم ســینمایی موقعیت مهدی 
)1400( تصریح کرد: جشــنواره عروسکی 
تهران-مبارک اتفاق فوق العاده ای اســت 
چرا که به تولیدات بچه های شهرســتان بها 
داده می شود؛ طبعا آزمون و خطا بسیار زیاد 
خواهد بود و نمی توانیم انتظار داشته باشیم 
که در همــان اولین دوره بــه نتیجه ای که 
می خواهیم برســیم. امیدوارم این پشتوانه 
ســازی در ســالهای دیگر هم ادامه داشته 
باشــد و صرفا یک حرکت به واســطه فکر و 
ایده یــک مدیر یا یک تهیه کننده نباشــد. 
یعنی نگاه و جریانی بــرای تربیت نیروهای 
جدید باشــد.حجازی فر خاطرنشان کرد: 
مطمئنم همه بچه هایی که امــروز در این 

رویداد هستند در ســالهای دیگر می توانند 
خاطره ســازی کننــد مانند ما که بســیار 
خاطره از کارهای قدیمــی داریم. امیدوارم 

استادان این فضای اعتماد را ایجاد کنند.
بازیگر ســریال پوســت شــیر )جمشید 
محمودی 1401( اظهار داشــت: وقتی آدم 
ها مطمن باشند که یک جمع فکر سازندگی 
و پشتوانه سازی دارند طبعا برخی ذهنیت 
ها کنار مــی روند و این موضــوع باعث می 

شود همکاری فشرده تر شود.

این بازیگر در پاســخ به این سوال که چرا به 
کار عروسکی علاقه دارد، یادآور شد: مردم 
و مخاطب ها با عروســک ها مهربان ترند و 
خطاهایشان را می بخشند؛ یعنی عروسک 
ها موجودانــی مابین ما به عنوان انســان و 
مخاطبین به عنوان انسان ها هستند که ما 
با آنها مهربان تر هســتیم و به واسطه آنان 

راحت تر می شود مفاهیم را انتقال داد.
بازیگر فیلم سینمایی بی همه چیز )محسن 
قرایی 1399( ادامه داد: نکته اینجاست که 

مخاطبان با عروسک ها راحت تر ارتباط می 
گیرند بــه همین دلیل با آنــان می خندند، 
گریه می کنند و باورشان می کنند تا این که 

من بازیگر این وسط باشم.
وی افزود: به نظرم تئاتر عروســکی امکانی 
فوق العاده برای پیشــبرد کارهــا و تزریق 

فانتزی به ذهن بچه ها بوده است.
بازیگر فیلم ســینمایی ماجــرای نیمروز: 
ردخون )محمدحســین مهدویان 1397( 
در توضیــح ذهنیت خود در مــورد فضای 

حاکم بر نمایش عروســکی گفت: معتقدم 
امــروز وضعیت بد نیســت و خوب اســت؛ 
البته که همیشه دوران گذاری وجود دارد. 
کیفیت و مســیری که نمایش عروســکی 
می رود باز هم ارتباط زیادی به کســانی که 
تصمیم گیر و تصمیم ســاز هستند دارد. در 
کل آدم امیدواری هســتم و مطمئن ام که 

اتفاقات خوبی می افتد.
به گزارش ایرنا اردیبهشــت ســال گذشته 
اداره کل هنرهای نمایشــی اعلام کرد که 
طی هم اندیشــی با هنرمندان، اســتادان و 
خانواده انجمن صنفی نمایشگران عروسکی 
خانه تئاتر، با حکم کاظــم نظری مدیرکل 
هنرهای نمایشی، هادی حجازی فر بازیگر 
و کارگردان تئاتــر، ســینما و تلویزیون به 
عنوان دبیر نوزدهمین جشنواره بین المللی 
نمایش عروســکی تهران- مبارک منصوب 
شد.پیشتر قرار بود که این جشنواره آذرماه 
سال گذشته برگزار شــود که برگزاری آن 
بنابر درخواســت هادی حجــازی فر، دبیر 
جشــنواره و موافقت کاظم نظری، مدیرکل 
هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، نوزدهمین جشــنواره بین المللی 
نمایش عروســکی تهران-مبارک به تیرماه 

سال جاری موکول شد.
هــادی حجازی فــر )زاده 27 آبان 1355( 
بازیگر و فیلم ســاز و دانش آموخته رشــته 
کارشناســی نمایش عروســکی از پردیس 
هنرهای زیبای دانشــگاه تهــران )ورودی 

سال 1377 این دانشگاه( است.
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مخاطب تشنه فیلم و تئاتر کودک و نوجوان است

 با رادیو خودم را شناختم

مفید نباشم خودم را بازنشسته می کنم
آروین موذن زاده  مرتضی اســماعیلی 
از فعالان عرصه رادیو دربــاره تجربیانش از 
حضور در این مدیوم و ویژگی هایی که باعث 
شــده در این حوزه فعال بماند، توضیحاتی 

ارائه داد.
مرتضــی اســماعیلی بازیگــر، گوینده و 
گزارشــگر رادیو درباره آغــاز فعالیتش در 
این حــوزه و مخاطبان وفــاداری که رادیو 
با وجود پیشــرفت فناوری هــای ارتباطی 
همچنان حفظ کرده اســت، گفت: فعالیت 
من در رادیو از آشــنایی با یــک کارگردان 
نمایش های رادیویی از ســال 81 آغاز شد و 
در طول این سال ها در سمت های مختلفی 

در رادیو فعال بودم.
 قطعــاً رادیــو در بیــن تمامی رســانه ها 
همچنان هــواداران و شــنوندگان خاص 
خودش را دارد هر چند که در این ســال ها 
طرفداران و شــنوندگانش کمتر شــدند 
اما همچنان رادیو رســانه گرم و صمیمی 
است که در دور افتاده ترین نقاط کشور هم 

شنونده دارد.
وی با اشاره به تصویرســازی که مخاطبان 
رادیو نســبت بــه رســانه های تصویری از 
برنامه های مختلف این رســانه دارند، بیان 
کرد: نبودن جنبه ارتباط تصویری بخشــی 

از قوه تخیــل مخاطب را در بــر می گیرد از 
این رو شــنونده همچــون دوران کودکی و 
لحظه شیرین گوش ســپردن به لالایی ها 
و قصه های شــبانه مادران و مادربزرگ ها، 
ســفری را آغاز می کند کــه تجربه ای گرم، 
همراه با خیال پردازی اســت. همین تجربه 
مخاطــب را ســال ها رفیق و همــراه رادیو 

می کند.
اسماعیلی که در زمینه فیلمسازی نیز فعال 
اســت درباره علاقه اش به حضــور در رادیو 
گفت: رادیو برای من یک دانشــگاه، مدرسه 
و حتی فراتر از آن یک زندگی اســت. علاقه 
من به رادیــو از دوران کودکی و جمعه های 
دلنشــین و جذاب جمع خانوادگی شــکل 
گرفت. رادیو برای من عشق و علاقه ای فراتر 

از فعالیت هنری است.
وی افزود: رادیو فضــا و موقعیتی را برای 
من فراهم کرد که بتوانــم وجوه مختلف 
هنری خودم را بیشــتر بشناســم. جدای 
از چگونگــی اســتفاده از ســخت افزار و 
تجهیزات رادیویی مثــل میکروفن و میز 
صدا و …، رادیــو این موقعیــت را ایجاد 
می کند تا با دنیایی متفاوت در بخش های 
هنری بــر روی خــودت و مخاطبت تاثیر 

بگذاری.

 در رادیو شــناخت بهتــری از ریتم در 
بازیگری به دســت آوردم، به دلیل انواع 
برنامه ســازی در رادیو فرصت بیشتری 
در بســتر موســیقی برایم ایجاد شد تا 
بتوانم موســیقی را هم در این رســانه 
تجربه کنم. خلاصه اینکه رادیو فرصت و 
شرایط شناخت بهتر از خودم را برایم ایجاد 
کرد که از این جهت مثل یک دانشــگاه 
در آن هر لحظــه آموختــم و همچنان 

می آموزم.
این بازیگر نمایش های رادیویی در پاســخ 
به اینکه رادیو چقــدر می تواند هزینه های 
زندگی یک هنرمند را تامیــن کند، گفت: 
ترجیح می دهم در این مــورد زیاد صحبت 

نکنم. 
چون در این ســال ها به جای افزایش و بهتر 
شــدن شــرایط مالی اهالی رادیو، همیشه 
شــاهد در جا زدن و یا عقب گرد بودیم چه 

برسد به تامین هزینه های زندگی.
وی ادامه داد: در این ســال ها فراز و نشیب 
بســیار بوده اســت اما قطعاً بــرای حفظ 
جایــگاه رادیــو در دل مخاطــب باید به 
سلیقه مخاطب احترام گذاشــت. قطعاً با 
پیشــرفت های متعدد جامعه و دنیا و روی 
کار آمدن نســل جدید در همه مشــاغل، 

رادیو هم باید با زمانه هماهنگی بیشــتری 
داشته باشد.

اســماعیلی درباره بهتریــن تجربه اش از 
فعالیت در رادیو گفت: به دلیل گستردگی 
فعالیتــم در حوزه های مختلــف از جمله 
گزارشــگری، گویندگی، بازیگری، ساخت 
آیتم، اجرای موسیقی و … هم برنامه های 
زنده و هــم بخش های تولیــدی، انتخاب 

بسیار برای من سخت است. 
اما تمــام لحظات فعالیــت در رادیو در هر 
ســمتی برای من جذاب بوده و هســت. از 
شــیرین ترین و جذاب تریــن تجربیاتــم 
حضور در برنامه هایــی بوده که با محوریت 
طنز و شاد تولید می شــد که اکثر اوقات در 
ســمت بازیگر، خواننده و نویسنده در آنها 

حضور داشتم.
وی در پایــان صحبت هایــش دربــاره 
چشم اندازی که پیش روی خود می بیند، 
یادآور شد: با در نظر گرفتن محدودیت ها 
و شــرایط مالی و … کیفیت فعالیت های 
رادیویی در طی ســال های اخیــر پایین 
آمده اســت که چرایی این موضــوع نیاز 
بــه کارشناســی دقیق و فرصــت بحث و 

گفتگوی مفصل دارد. 
من نیز تا زمانی که احســاس کنم می توانم 
مفید باشــم و با حضورم در هر برنامه تاثیر 
مثبتی در روند تولیــد آن برنامه بگذارم در 
رادیو حضور خواهم داشت. قطعاً اگر حرفی 
برای گفتن نداشته باشــم، خودم، خودم را 

بازنشسته می کنم.
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به  شماره آگهي 1402-2
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سپهر ســتاری  جواد نکونــام سال های 
درخشانی در فوتبال اسپانیا داشت.

 گلزنی تاکه فوسا کوبو، ســتاره ژاپنی رئال 
سوســیه داد در بازی مقابل رئــال مادرید و 
شکسته شدن رکورد جواد نکونام، بار دیگر 
همه به یاد روزهای درخشــش ستاره سابق 
فوتبال ایران در اسپانیا انداخت. کوبو با گلی 
که به کورتــوا زد به آمــار 8 گل زده در این 
فصل رســید و پس از جواد نکونام در فصل 
09-2008 بــه دومین بازیکن آســیایی 
تبدیل شد که به این تعداد گل زده در لالیگا 
می رسد. نکته مهم البته این است که نکونام 
این آمار را در پســت هافبــک دفاعی ثبت 
کرد و طبیعتا فرصت کمتــری برای گلزنی 

داشت.
جــواد نکونــام در مجموع 7 فصــل عضو 
اوساســونا بود طی 197 بازی برای این تیم 
31 گل به ثمر رساند و خاطرات شیرینی در 
پامپلونا به ثبت رســاند. عملکرد نکونام در 
تیم اوساســونا طوری بود که هواداران این 
تیم هنوز هم او را فراموش نکرده اند و صفحه 
اینستاگرام باشگاه اســپانیایی هم هر چند 
وقت یک بار تصویر و ویدیوهایی از روزهای 

حضور ستاره ایرانی منتشر می کند.

شبی که پامپلونا تا صبح نخوابید!
جواد نکونام خیلی زود توانست در اوساسونا 
محبوب شود. او با اینکه اولین ایرانی تاریخ 
لالیگا بود ولی خیلی زود در اوساســونا جا 
افتاد و در همان فصل نخست حضورش یکی 
از مهم ترین گل های تاریخ این باشــگاه را به 

ثمر رســاند. هافبک ایرانی در بازی حساس 
اوساسونا مقابل بوردو در جام یوفا گل برتری 
تیمش را در وقــت  اضافه به ثمر رســاند و 
پایه گذار نخســتین صعود تاریخ این تیم به 
نیمه نهایی این رقابت ها شد. گلی که باعث 
شد نکونام به محبوبیتی غیرقابل توصیف در 
پامپلونا برسد و اسمش را در تاریخ اوساسونا 

ماندگار کرد.
پس از آن بازی هواداران اوساســونا تا صبح 
مقابل خانه جواد نکونــام در پامپلونا جمع 
شده بودند و مشغول جشن و پایکوبی بودند. 

حتی نکونام به دلیل شــلوغی باورنکردنی 
مجبور شده بود از در پشتی وارد خانه شود.

عملکرد درخشــان جــواد در ســال های 
ابتدایی حضور در لالیگا باعث شد اوساسونا 
خیلی زود جــذب بازیکنان ایرانی شــود و 

مسعود شجاعی را هم به خدمت بگیرد.

رقابت با برندگان توپ طلا
دوران حضور نکونام در اوساسونا با سال های 
طلایی لالیگا همزمان بود و این فرصت را به 
ستاره ایرانی داد تا مقابل بهترین های جهان 

به میدان برود. نکونام بارها مقابل کریستیانو 
رونالدو و لیونل مسی، دو فوق ستاره فوتبال 
جهان قرار گرفت و همواره از ســختی های 
تقابل با آن ها گفته اســت.نکونام در لالیگا 
مجموعا مقابل پنج برنده تــوپ طلا یعنی 
رونالدو، مســی، بنزما، رونالدینیو و کاناوارو 
به میدان رفــت . هافبــک ایرانی ســابق 
اوساسونا ســال 2009 و زمانی که کاناوارو 
هنوز در رئال مادرید بود در سانتیاگو برنابئو 
به این تیم گل زد و دروازه ایکر کاســیاس را 
گشود. او همچنین ســابق تقابل با بزرگانی 

چون ژاوی، اینیســتا، کاکا، تیری هانری، 
زلاتان، اوزیل و پویول را هم در کارنامه دارد 
و تجربیات زیادی از نبرد با آن ها به دســت 

آورده است.
یکی از خاطــرات جالب نکونــام مربوط به 
فصل اول حضورش در اوساســونا و تقابل با 
بارسلونا اســت. او در آن بازی نیمکت نشین 
بود و تیمش در نیمه اول ســه گل از رقیب 
قدرتمند دریافت کرد. نکونــام خودش به 
شوخی می گوید قدرت بارســلونا به قدری 
ترسناک بود که بین دو نیمه با خودم گفتم 
کاش مربــی من را به زمین نفرســتد. البته 
سیگاندا دقیقه 56 نکونام را وارد میدان کرد 
و اوساســونا هم در نیمه دوم گلی دریافت 
نکــرد!او در ســال های آخر حضــورش در 
اوساســونا به یکی از بازیکنــان قدیمی این 
تیم تبدیل شــده بود و حتی یک بار در جام 

حذفی مقابل بارسلونا کاپیتان بود.

رکورد برای شکسته شدن است!
بعیــد اســت نکونام خیلــی هــم از اینکه 
رکوردش شکسته شــده ناراحت باشد. او به 
خوبی می داند که رکورد برای شکسته شدن 
اســت و این اتفاق دیر یا زود رخ می داد. به 
خصوص که این روزهــا لژیونرهای خوبی از 
فوتبال آسیا در فوتبال اروپا حضور دارند. با 
این حال نکونام علاقه زیادی دارد که رکورد 
کوبو دوباره توسط یک ایرانی شکسته شود. 
شــاید اگر مهدی طارمی یا ســردار آزمون 
راهی فوتبال اسپانیا شــوند بتوانند دوباره 

فوتبال ایران را صاحب این رکورد کنند.

روزنامه سعودی اسپورت عربســتان پیشنهاد باشگاه 
الاتحاد به احمــد نوراللهی را تایید کرد و نوشــت که 
ســرمربی پرتغالی الاتحاد برای تقویــت خط میانی 

تیمش روی نوراللهی دست گذاشته است.

به نقل از سعودی اســپورت، لوییس هنریکه، هافبک 
برزیلی الاتحاد در تابســتان تیم را تــرک خواهد کرد 

واین باشگاه به دنبال جایگزینی شایسته برای او است.
نونو سانتو، ســرمربی پرتغالی الاتحاد، احمد نوراللهی، 

هافبک ایرانی الاهلی امارات را به باشگاه معرفی کرده 
اســت و مدیران الاتحاد تــلاش خواهند کــرد تا این 

بازیکن را در تابستان جذب کنند.
نوراللهــی در الاهلی بــازی می کنــد و دومین فصل 

حضورش را در این تیم تجربه می کند. او در 57 بازی با 
پیراهن الاهلی 5 گل به ثمر رسانده است و 4 پاس گل 
هم داده است.طبق اعلام این روزنامه عربستانی ارزش 

نوراللهی 2 میلیون دلار است.

لژیونر

الاتحاد به دنبال نوراللهی

 از تیم های آسیایی خیلی عقب هستیم

ود پور: وویوویچ خوب از کوره در می ر حیدر
خریدار   کاپیتــان تیم ملی هندبال گفت: 
وســلین وویوویچ خوب از کوره در می رود 
و سبک او خشــن و همواره در زمین جدی 
اســت، اما رفیق مهربانی برای ما محسوب 
می شــود.مجتبی حیدرپور درباره حضور 
همزمــان وســلین وویوویــچ در تیم ملی 
هندبال و تیم ســپاهان، اظهار داشت: 9 ماه 
تجربه کار با وویوویچ را در تیم ملی داشتم و 
با خصوصیات اخلاقی و کاری او کامل آشنا 
هســتم. وقتی هم که او هدایت سپاهان را 
برعهده گرفت انگیزه بیشــتری پیدا کردم. 
این موضوع هم می تواند بــه هندبال ایران 
و نیز تیم ســپاهان کمک زیادی کند. چون 
جام باشــگاه های آســیا را در پیش داریم 
به تجربه وســلین نیاز داشــتیم تا او به تیم 
اضافه شــود و با آمدن وی می توانیم نتایج 

درخشانی در جام باشگاه ها بدست بیاوریم.
وی دربــاره خصوصیات اخلاقــی وویوویچ 
در زمین بازی یادآور شــد: وسلین در زمین 
ســخت گیر و جدی اســت و با هیچ فردی 
شــوخی ندارد. فرقــی نمی کنــد که چه 
شخصیتی یا چه پســتی داشته باشید. او در 
کارش کاملا جدی اســت، امــا در بیرون از 
زمین دوست، رفیق و همراه ماست و همراه 
به درد و دل های ما گوش می دهد و ســعی 

می کند تا می تواند مشکلات را حل کند. در 
داخل زمین زیاد با او برخورد می کنیم زیرا 
سطح توقع وســلین از هندبال ایران بالاتر 
است. او از اروپا آمده و با بازیکنان بزرگی کار 
کرده است و برخی از اشــتباهات بازیکنان 
را نمی پذیــرد و به همین دلیــل زود روی 
اشــتباهات تکنیکی و تاکتیکی ما عصبانی 

می شود.
کاپیتان تیــم ملی هندبال اضافــه کرد: در 
هر صورت ســطح هندبــال ایــران از اروپا 
پایین تر است و طول می کشــد تا خود را با 
شــرایط هندبال ایران وفق دهد و خوب از 
کوره درمی رود. او همواره مقداری عصبانی 
است و اخلاقش نه در ایران بلکه در اروپا هم 
همین است. از دوســتانم در اروپا پرسیدم 
و گفتند وی همواره چنیــن اخلاقی دارد. 
وسلین ســبک خشــنی دارد، اما همانطور 
که گفتــم در بیرون از زمیــن رفیق خوب و 
مهربانی است.وی یادآور شد: وویوویچ کلا 
ایرانی ها را دوســت دارد. او سری اول که به 
ایران آمده بود گفت که کشور زیبایی دارید 
و غذاهــا و آدم های خوبــی دارد و ایرانی ها 
مهربان هستند. حتما شرایط برای او خوب 
و ایده آل بود که با اینکه قــراردادش بعد از 
جام جهانی تمام شــده بود، راضی شــد تا 

قــراردادش را تمدید کنــد. معمولا فردی 
دوباره به آن کشــور برمی گردد که در آنجا 
احســاس آرامش کند. او حتــی گفت که 
اصفهان خیلی زیباســت و دوست دارد به 

این شهر برود.
حیدرپور درباره تجربه در مسابقات جهانی 
لهســتان، عنوان کــرد: بار دوم بــود که به 
مسابقات جهانی می رفتم و این بار متفاوت 
بود زیرا با تیم های بزرگی بازی داشــتیم و 
این دیدارها پایاپای بــود. واقعا برای حضور 
در جام جهانی بســیار تــلاش کردیم. بار 
اول در مســابقات جهانــی 2015 قطــر 
حضور داشتم. در آن مســابقات هم شرایط 
همینگونه بود اما از آن سال تا الان تیم ملی 

هندبال ایران شــرایط بهتری دارد و خیلی 
به تیم های اروپایی نزدیک تر شــدیم. اگر با 
همین روند پیش برویم و سرمایه گذاری ها و 
حمایت های فدراسیون باشگاه ها ادامه یابد، 
قهرمانی در آســیا و رسیدن به تکنیک های 
خوب اروپایی دور از انتظار نیست. استرس 
جام جهانی به دنیایش می ارزد. زیرا بســیار 
لذت بخش است و برای همه بازیکنان آرزو 

می کنم تا به این مسابقات بروند.
وی ادامه داد: برای آنکه در آسیا قهرمان یا به 
سطح تیم های جهان نزدیک شویم، هرکدام 
پروسه جدایی را می طلبد. باید قبول کنیم 
که در آســیا خیلی عقب افتادیم. تیم های 
بحرین، قطر و ژاپن 6 ســال است که با یک 
سرمربی خوب توانســتند خود را به سطح 
تیم های جهانی نزدیک کننــد. اما من 14 
سال اســت که در لیگ بازی می کنم و هیچ 
گاه هندبال ایران مانند این چهار ســالی که 
علیرضا پاکدل ریاست آن را برعهده گرفت، 
نبوده اســت. هندبال در زمان وی راه افتاد و 
به نظرم در سال های گذشته هندبالی وجود 
نداشــت. در هر صورت اگر با وویوویچ مدت 
طولانی ادامه دهیم رســیدن بــه قهرمانی 
آسیا و حتی نزدیک شدن به سبک تیم های 
اروپایی دور از انتظار نیســت. هرچند ایران 

در کمتــر از یکســال با ســرمربی خارجی 
توانســته خود را نشــان دهد و این موضوع 
بیانگر پتانســیل بالای بازیکنــان هندبال 
ایــران اســت.کاپیتان تیم ملــی هندبال 
خاطرنشــان کرد: اولین بار اســت که یک 
سرمربی خارجی برای دوم قرارداد می بندد. 
ما هر سال یک ســرمربی عوض می کردیم. 
وسلین در سطح جهانی شناخته شده است 
و حالا با ماندن وی بخشــی از اتفاقات خوب 
برای هندبال ایران می افتــد. در والیبال یا 
فوتسال سرمربیان بزرگ را می آورند و بعد 
از آن تیم پیشــرفت می کند و مربی ایرانی 
هم در کنار آن ســرمربی رشد خواهد کرد و 
در نهایت جهانی می شــود. هندبال هم تازه 
در ابتدای راه اســت.بازیکن تیــم هندبال 
ســپاهان گفت: ســطح لیگ برتر هندبال 
امسال خیلی بالا رفته است. تیم ها بازیکنان 
ملی پوش زیــادی را در اختیــار گرفتند و 
واقعا سرمایه گذاری کردند. حرفه ای شدن 
باشــگاه ها در هندبال کاملا مشهود است و 
همین باعث شده تا سطح لیگ بالا برود. در 
تیم فصل اول خیلی از تیم ها به دنبال جذب 
بازیکن خارجی بودند. این موضوع نشــان 
می دهد که باشــگاه های بهتــری در حال 

ورود به هندبال هستند.

 مربی تیم فوتبال استقلال گفت: سازمان لیگ هفته ها وقت داشت درباره 
برنامه لیگ و حتی محل برگزاری دیدار پیکان و پرســپولیس هم تصمیم 

بگیرند، این رفتار آنها شائبه ها را تقویت می کند.
 تصمیم ســازمان لیگ فوتبال برای برگزاری دیدار روز شنبه پرسپولیس 
و پیکان در ورزشــگاه آزادی در چارچوب هفته بیست و هشتم لیگ برتر 

موجی از انتقادها و اعتراض ها را در پی داشته است.
یکی از تیم های معترض به این موضوع باشگاه استقلال است.

خســرو حیدری، مربی اســتقلال با اشــاره به اتفاقات روزهــای اخیر، 
برنامه ریزی ســازمان لیــگ و اشــتباهات پرتعــداد داوری اظهار کرد: 
چه فرقی بین ما و یک تیم دیگر هســت که ما باید به ورزشــگاه شــهید 
دستگردی برویم و بدون تماشاگر بازی کنیم و آن ها می توانند هر 2 دیدار 
را با تماشاگر و در ورزشــگاه آزادی برگزار کنند؟! این یک ظلم و تبعیض 
آشکار است و دلیلش هم معلوم نیست. باید مسئولان سازمان لیگ جواب 

ما و هواداران مان را بدهند.
مربی اســتقلال اضافه کرد: افتضاحات داوری ها هم که مشــخص است و 
صدای همه را در آورده اســت. مدت ها است که اشــتباهات داوری علیه 
ما اســت و شــاید قبلا برای توجیه این اشــتباهات می گفتند کمک داور 
ویدیویی نیســت و باید داور در یک صدم ثانیه تصمیم بگیرد که اینها هم 
توجیه است؛ با این حال ســوال من این اســت که برنامه ریزی لیگ مگر 
داوری اســت که باید در کســری از ثانیه تصمیم بگیرنــد؟ هفته ها وقت 
داشــتند درباره برنامه لیگ و حتی درباره محل برگزاری بازی هم تصمیم 
بگیرند. این رفتار شــائبه ها را تقویت می کند. مگر استقلال چه کرده که 

انقدر علیه ما تصمیم می گیرند و با ما دشمنی می کنند؟

رفتار سازمان لیگ شائبه ها را تقویت می کند
استقلال

سازمان لیگ:
  مدیرعامل استقلال با برگزاری دیدار پیکان 

در آزادی موافقت کرده است
 ســازمان لیگ فوتبال ایران با صــدور اطلاعیه ای به حواشــی پس از 
انتخاب محل برگزاری دیدار پرســپولیس و پیکان در ورزشگاه آزادی 

واکنش نشان داد. 
در پی صدور برخی حواشــی پس از انتخاب ورزشــگاه آزادی به عنوان 
میزبان دیدار پرســپولیس و پیکان در هفته بیســت و هشتم لیگ برتر 

فوتبال، سازمان لیگ اطلاعیه ای را به این شرح صادر کرد:
 

انتخاب ورزشگاه آزادی جهت برگزاری مســابقه دو تیم پیکان تهران 
و پرســپولیس در هفته بیســت و هشــتم لیگ برتر با تقاضای باشگاه 
پیکان و موافقت مدیران عامل دو باشــگاه اســتقلال و پرســپولیس 
صورت پذیرفت که دلیل اصلی اتخاذ چنیــن تصمیمی، اعلام آمادگی 
باشگاه پیکان برای حضور تماشاگران در این مســابقه بود و با توجه به 
نبود زیر ساخت مناسب ورزشگاه دستگردی، باشگاه پیکان از سازمان 
لیگ تقاضای برگزاری دیدار را در ورزشــگاهی دیگر با ظرفیت پذیرش 
تماشاگر را کرد و طی جلسه امروز )پنجشــنبه( این تقاضا مورد قبول 
مدیران عامل باشگاه های استقلال، پرسپولیس و کمیته مسابقات قرار 
گرفت ولی متاسفانه با وجود موافقت مدیرعامل باشگاه استقلال با این 
تصمیم، بعضی از اعضای کادر فنی و سرپرستی تیم فوتبال باشگاه، در 
مصاحبه هایی با ادبیاتی زننده و به کارگیــری الفاظی خارج از عرف به 
مقامات رسمی مســابقات بی احترامی کرده و حاشیه هایی را به وجود 

آوردند.
به طور قطع سازمان لیگ در چارچوب قوانین و مقررات، این مصاحبه ها 
را که در آن مطالبی غیر واقع به جهــت تحریک و تحریف افکار عمومی 
جامعه فوتبال و ایجاد حاشیه بیان شــده پیگیری خواهد کرد و به طور 
مستند و مســتدل این مســائل را به کمیته اخلاق گزارش و پیگیری 

می کند.
 ســازمان لیگ منطبق با ضوابط و مقررات با رعایــت عدالت برای کلیه 
باشگاه ها عمل می نماید و تحت تاثیر مسایل حاشــیه ای قرار نخواهد 

گرفت.
دیدار تیم های پیکان و پرســپولیس در هفته بیست و هشتم لیگ برتر 
فوتبال باشــگاه های کشور امروز شنبه ســاعت 18 در ورزشگاه آزادی 

برگزار خواهد شد.

در واکنش به بیانیه سازمان لیگ فوتبال
باشگاه پیکان: دخالتی در انتخاب ورزشگاه بازی 

با پرسپولیس نداشتیم
 باشــگاه پیکان در واکنش به بیانیه ســازمان لیگ اعلام کرد: میزبان 

بودیم اما دخالتی در انتخاب ورزشگاه دیدار با پرسپولیس نداشتیم.
 بیانیه سازمان لیگ فوتبال ایران در رابطه با ورزشگاه دیدار پرسپولیس 
و پیکان در هفته بیســت و هشــتم لیگ برتر فوتبال با واکنش باشگاه 
پیکان مواجه شد.در بخشــی از بیانیه ســازمان لیگ که لحظاتی قبل 
منتشر شد، آمده است: انتخاب ورزشگاه آزادی جهت برگزاری مسابقه 
دو تیم پیکان تهران و پرســپولیس در هفته بیست و هشتم لیگ برتر با 
تقاضای باشــگاه پیکان و موافقت مدیران عامل دو باشــگاه استقلال و 

پرسپولیس صورت پذیرفت.
در بیانیه باشگاه پیکان آمده است:

بدون هیچ تعــارف و هراس، با صــدای بلند با اهالــی فوتبال صحبت 
می کنیم و بــرای چندمین بــار می گوییم اولویت ما بــرای میزبانی از 
تیم پرسپولیس، ورزشــگاه انقلاب کرج بود. اســتادیومی که در اکثر 
دیدارهای این فصل، مســابقات خانگی ما را میزبانــی کرد. حتی نامه  
درخواســت ما برای میزبانی در کرج، به فضای رســانه  کشــیده شد تا 

صداقت کلام مان را نقل کند.
پس از آن که میزبانی در اســتادیوم کرج منتفی شد، ســریعا با باشگاه 
پاس قوامین وارد مذاکره شده و فورا با سازمان لیگ نامه نگاری کردیم و 
گفتیم به خاطر مصلحت اندیشی، حاضریم در هر استادیومی که اعلام 
می شــود، به میدان برویم به شــرط آن که در صورت حضور تماشاگر، 
کلیه عواید بازی اعم از بلیت فروشــی و تبلیغات محیطی به حســاب 
پیکان واریز شود. صبح امروز هم جلســه  دیگری برگزار شد و خروجی 
آن، انتقال بازی به ورزشــگاه آزادی بود در حالی کــه ما کوچک ترین 

تاثیری بر این تصمیم و انتخاب نداشتیم.
ســازمان لیگ و شــورای تامین تصمیم گرفتند که بازی در ورزشگاه 
آزادی برگزار شــود و باشــگاه پیکان که خود را جــدا از جامعه فوتبال 
نمی داند، انتخاب دیگری غیر از قبول بازی در این ورزشــگاه نداشــت 
و همواره به عنوان باشگاهی بی حاشــیه، خود را تابع تصمیمات کلان 
کشــور می داند. امیدواریم افرادی که در این شــرایط، خود را به خواب 
زده اند و باشگاه پیکان را مقصر جابجایی بازی بین سه ورزشگاه انقلاب 
کرج، پاس قوامیــن و آزادی می دانند، صداقــت و عقلانیت را در پیش 

گیرند و با منطق و کمی تفکر، به قضاوت این اتفاقات بنشینند.

خط و نشان گرایی برای ستارگان فوتبال جهان
دارنده مدال طلای المپیک در تمرینات کشتی فرنگی گوشه ای از هنر 

»فوتبالی« خود را به رخ ورزشکاران این رشته کشید!
محمدرضا گرایی دارنــده مدال طلای المپیــک 2020 توکیو یکی از 
امیدهای کشتی برای طلسم شکنی در المپیک 2024 پاریس است. او 
با فتح سکوی پاریس می تواند به نخستین کشتی گیر ایرانی تبدیل شود 
که در کسب طلای بزرگترین جشنواره ورزش جهان دبل خواهد کرد. 
در کشتی آزاد نیز حسن یزدانی این شــانس را خواهد داشت تا دومین 
طلای خود را ضــرب کند.محمدرضا گرایی که اکنون به همراه ســایر 
ملی پوشان در اردوی تیم ملی کشتی فرنگی به سرمی برد، نشان داد که 
در فوتبال و کار با توپ نیز تخصص خاصی دارد. مرد یخی کشتی جهان 
با یک قیچی برگردان هنر خود را به رخ ســتارگان فوتبال کشــید و در 

کپشن این حرکت نوشت: من بازیکن نیست، من خودِ بازی ام.

آگهي فراخوان  مناقصه یک مرحله اي عمومي 
به  شماره آگهي 1402-2
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اهــواز –محمد مجدم  دکتــر مرتضی 
طهماسبی در نشست خبری سی و هشتمین 
کنگره رادیولــوژی ایران با بیــان اینکه این 
کنگره هرساله برگزار می شود اظهار کرد: این 
کنگره از طرف وزارت بهداشت و با همکاری 
انجمن رادیولوژی ایران برگزار می شــود که 
رادیولوژیست های کشور، پرتونگاران و گروه 
های پزشکی هسته ای در کنگره شرکت می 

کنند.
وی با اشاره به اینکه این یک کنگره شناسنامه 
دار است و از سوی وزارت بهداشت امتیاز آن 
تعیین شده اســت عنوان کرد: هر ساله برای 
متخصصیــن رادیولوژی کــه در این کنگره 
شــرکت می کنند 20 امتیاز در نظر گرفته 
می شــود و علاوه بر آن برای سایر حوزه های 
رادیولوژی شــامل پرتونگاران و پزشــکان 
هسته ای نیز امتیاز محاسبه می شود که هر 
ســاله قریب 5 هزار نفر در کنگره شرکت می 

کنند.
اجرای 270 سخنرانی

دبیر سی و هشتمین کنگره رادیولوژی ایران 
با اشاره به اینکه کلید کنگره سال گذشته زده 
و کمیته هایش تشکیل شد بیان کرد: در این 
کنگره 270 سخنرانی، حدود 25 تا 30 پنل و 
50 کارگاه برگزار می شود که رادیولوژیست 
ها ،متخصصین سایر رشته ها و تکنسین ها 

در آن شرکت می کنند.
طهماســبی شــعار امســال کنگــره را » 
رادیولوژی، هنر، دانش و تکنولوژی« خواند 
و اظهار کرد: رشــته رادیولوژی مرتبط با هنر 
است یعنی شخصی که خلق تصویر و تفسیر 
می کند باید هنرمنده بوده و از دانش بالایی 
برخوردار باشــد زیرا باید به همه حیطه های 

پزشکی تسلط داشته باشد.
وی اضافه کرد: از آنجایی که تکنولوژی نقش 
بسیار مهمی دارد به همین خاطر تکنولوژی 
به روز دنیا در این کنگره در بخش رادیولوژی 
نقش مهمی دارد که اگر یک مثلث تشــکیل 
داده و مرکزش را رادیولوژی قرار دهیم ضلع 

های دیگرش هنر و دانش است .
متخصص رادیولوژی و عضــو هیات علمی 
دانشــگاه جندی شــاپور اهواز با بیان اینکه 
خوشبختانه طی ســالیان گذشته پیشرفت 
های شگرفی در بخش رادیولوژی داشته ایم 
تصریح کرد: در سالهای گذشته تمامی نوابغ 
و شاگردهای اول پزشکی عمومی رادیولوژی 
را به عنوان رشــته اول خود انتخاب کرده و 

وارد این رشته می شدند.
به گفته وی؛ این رشته بســیار به تکنولوژی 
وابسته است و به دلیل رشد سریع تکنولوژی، 
آمدن سونوگرافی، ســی تی اسکن و ام آر آی 
انفجــار بزرگی در این رشــته صورت گرفته 

است.
دبیر ســی و هشــتمین کنگره رادیولوژی 
ایران با اشــاره به اینکه در تمــام حوزه های 
رادیولوژی ســخنرانی، پانل و کارگاه داریم 
بیان کرد: این حوزه ها ســر، گــردن، مغز، 
مســائل تصویری مرتبط با قفســه سینه، 
پستان، شــکم،اندام ها و تقریبا همه قسمت 
ها را پوشــش می دهد که به دلیل حجم زیاد 
مطالب، هر ســاله روی تم خاصی تاکید می 

شود .
طهماســبی بــا بیــان اینکــه امســال 
تصویربرداری بیماری هــای زنان و مامایی، 
تصویربرداری بیماری هــای ماهیچه ای – 
عضلانی و هیبرید ایمیجینــگ به عنوان تم 
های کنگره انتخاب شده اند اظهار کرد: نیمی 
از جمعیت کشور را زنان تشکیل می دهند و 
موضوع جمعیت و بارداری در مملکت ما داغ 
اســت و با توجه به اینکه به افزایش جمعیت 
بســیار تاکید می شــود این بیمــاری ها به 
عنوان تم اصلی انتخاب شــده اند که کارگاه 
ها و بســیاری از ســخنرانی ها به این بخش 

تصویربرداری اختصاص پیدا کرده است.
وی افزود: به سبب اینکه درگیر فیزیک کاری 
هستیم باید فیزیک حفظ شــود، دردهای 
عضلانی، ناتوانی برای بالا رفتن سن، کمردرد 
و زانو دارد مســائل متلابه جامعه هستند که 

تصویربــرداری بخصــوص تصویربرداری 
ماسکولان نقش بســیار مهمی دارد و تاکید 
شده کارگاه های بســیاری در این خصوص 

برگزار شود.
متخصص رادیولوژی و عضــو هیات علمی 
دانشگاه جندی شــاپور اهواز گفت: هیبرید 
ایمیجینــگ تلفیق رادیولوژی با پزشــکی 
هسته ای اســت که نقش بســیار مهمی در 
تشخیص و پیگیری ســرطان دارد به همین 

خاطر هر دو نقش بسیار مهمی دارند.
به گفته وی؛ کنگــره در دو حوزه بازآموزی و 

نوآوری کاملا موازی با هم کار می کند.
دبیر سی و هشتمین کنگره رادیولوژی ایران 
در خصوص اهداف کنگــره عنوان کرد: اکثر 
رادیولوژیســت ها نیاز دارند بعد از یک سال 
کاری پوســت اندازی کرده و اطلاعاتشــان 
را بروز کــرده و با اطلاعــات روز دنیا مواجه 
شــوند، به همین خاطر کمیته علمی ما طی 
یکسال کار مستمر ســخنران های قابلی را 
در سطح کشور و خارج از کشور انتخاب کرده 
که نیاز رادیولوژی کشــور است که با شرکت 

در بازآموزی ها خود را در ســطح علمی روز 
دنیا نگه می دارند بنابرایــن بحث عمده آن 

بازآموزی است.
طهماسبی گفت: هرساله نواوری هایی انجام 
می شــود یعنی روش ها و چارت های جدید 

برای شرکت کننده ها بازگویی می شود.
وی با اشــاره به اینکه رادیولوژی یک بخش 
پاراکلینیک اســت افزود: با پنل هایی که با 
سایر کمیسیون ها داشــتیم سعی کرده ایم 
تعاملات بین رشــته ای را به شــکلی مطرح 
کنیم تا بتوانیم چالش هایی که با گروه های 

دیگر وجود دارد به نوعی پوشش دهیم.
متخصص رادیولوژی و عضــو هیات علمی 
دانشــگاه جندی شاپور اهواز دســتیاران را 
دیگر گروه هدف در کنگره خواند و بیان کرد: 
در کشور بین 300 تا 400 دستیار داریم و در 
حال حاضر 300 نفر دســتیار در کشــور در 
حال تحصیل در رشــته رادیولوژی هستند 

بنابراین قشر وسیعی نیاز به آموزش دارند.
دبیر سی و هشتمین کنگره رادیولوژی ایران 
با بیان اینکه در کنار کنگره رادیولوژی، کنگره 

پرتونگاران را داریم گفت: اینها قشری هستند 
که به عنوان تکنسین در مراکز کار می کنند 
بنابراین سالن، سخنرانی و کارگاه خاص خود 
را دارند که با حمایت انجمن رادیولوژی ایران 
که طیف وسیعی از کارشناســان هستند و 

نقش مهمی در تصویربرداری ایفا می کنند.
وی برگزاری نمایشگاه را بخش جنبی کنگره 
خواند و اظهار کرد: بســیاری از شرکت های 
دانش بنیان در کنگره شــرکت می کنند که 
اخرین تکنولوژی های روز دنیا را به نمایش 
می گذارند و با توجه به شرایط مملکت سعی 
می کنند به هر طریقــی تکنولوژی ها را وارد 

کشور کنند.
به گفتــه وی؛ علاوه بــر رادیولوژیســت و 
کارشــناس ها، بیمارســتان های مختلف 
کشور برای تهیه تجهیزاتشان تعامل داشته 

و از نمایشگاه بازدید می کنند.
طهماســبی بیان کرد: کنگــره از 19 لغایت 
22 اردیبهشت ماه ،ســاعت 8 لغایت 18 در 
مرکز همایش های بــرج میلاد تهران برگزار 

می شود.

ســاوه –علی کریمی معاون دبیرکل خانه کارگر کشــور گفت: اگر می 
خواهیم رشد اقتصادی داشته باشــیم باید امنیت اقتصادی جامعه کارگری 

تامین شود.
حســن صادقی  در گردهمایی کارگران به مناســبت روز کارگر که در محل 
تشکلات خانه کارگری ساوه برگزار شد، با اشاره به جایگاه کارگران در بالندگی 
اقتصاد کشور گفت: نیروی کار اساس توســعه و عزت اقتصادی کشور است و 
مقام معظم رهبری در مناسبت های مختلف کارگری بر حفظ حقوق و امنیت 
جامعه کارگری تاکید دارند اما متأســفانه مصوباتی که از ســوی وزارت کار و 
ســایر دولت مردان در حوزه کارگری اجرایی می شــود مغایر با رهنمودهای 

رهبری است و منصفانه نیست.
وی افزود: اگر می خواهیم رشــد اقتصادی داشته باشیم باید امنیت اقتصادی 
جامعه کارگری تأمین شود، افزایش 27 درصدی دستمزد کارگران با توجه به 
تورم 47 درصدی دو پیام به دنبــال دارد اینکه رهنمودهای رهبری را متوجه 

نشده اند یا اینکه می دانند اما می خواهند مخالف رهنمودهای رهبری حرکت 
کنند.

معاون دبیر کل خانه کارگر کشــور تصریح کرد: تورم در 29 اسفند ۶7 درصد 
بود در صورتیکه وزارت کار دســتمزد کارگران 27 درصد تعریف کرده و این 
مسئله در علم اقتصادی قابل قبول نیست، تورم به دلیل افزایش حقوق نیست 
بلکه علت اصلی تورم سیاست های غلط دولت در حوزه های مختلف کشور و 
نداشتن علم اقتصاد است اما متأسفانه باید جامعه کارگری توان سیاست های 

غلط دولت ها را بدهند.
وی خاطرنشان کرد :27 درصد دستمزد کارگران افزایش داشته این در حالی 
است که حوزه خدمات افزایش 100 درصدی، مواد غذایی بالای 40 درصد و 
خودرو نیز 47 درصد افزایش داشته است، دولت باید واقعیت ها را بپذیرد و در 

راستای اصلاح ساختار اقتصادی تلاش کند
معاون دبیر کل خانه کارگر کشور کرد: رهنمودهای رهبری چراغ راه و تنها راه 

برون رفت از مشکلات اســت مطمعنا اگر در مسیر رهبری حرکت می کردیم 
مشکلات امروز را نداشتیم و شاهد فقر مطلق نبودیم.

وی ادامه داد: عمده مشکل اقتصادی امروز جامعه نادیده گرفتن اصل 43 تا 57 
که در حوزه اقتصادی است و همچنین استفاده نکردن از ظرفیت های مردمی 

و تعاونی ها است.
صادقی با تاکید بر استفاده از ظرفیت تعاونی ها گفت: سهم تعاونی در اقتصاد 

باید ۶0 درصد باشد در صورتیکه در اقتصاد ما 5 درصد است

معاون دبیرکل خانه کارگر کشور:

امنیت اقتصادی جامعه کارگری لازمه رشد اقتصادی است

همزمان بــا روز کار و  اصفهان-مریــم مومنی
کارگر و چنــد روز پس از فرمان مقــام معظم رهبری 
درخصوص دغدغه اشتغال زایی در کشور و تأکیدات 
رئیس جمهور محتــرم مبنی بر برقــراری عدالت در 
جذب، سامانه استخدام شرکت های پیمانکاری فولاد 
مبارکه )ساپفو( توســط واحد مدیریت منابع انسانی 

پیمانکاران شرکت فولاد مبارکه راه اندازی شد.
مهدی کفایــت، معــاون ســرمایه های انســانی و 
سازماندهی شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: این اقدام 
که با هدف شــفافیت در جذب نیروهای پیمانکاری و 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت های بالقوه و مســتعد 
اشتغال راه اندازی شده، می تواند بستر مناسبی برای 

افراد جویای شغل در رشته ها و سطوح مختلف باشد.
وی ضمن اعلام این خبر و تأکید بر ارتقای سطح کیفی 
نیروی انسانی شــرکت های پیمانکاری افزود: بدون 
شک اشــتغال اصلی ترین مســئولیت اجتماعی هر 
سازمان در کشور خواهد بود. چنانچه بپذیریم که بیکاری 
ریشه آسیب های اجتماعی است، قطعاً ایجاد فرصت های 
برابر برای اشتغال می تواند به افزایش امید و کاهش دیگر 

آسیب های اجتماعی در جامعه منجر شود.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی شرکت فولاد 
مبارکه خاطرنشــان کرد: راه اندازی این سیســتم به 
شفافیت بیشتر منجر خواهد شد که از اصول اساسی 
تحقق حکم رانی خوب اســت. همچنین دانشمندان 
منابع انســانی معتقدند مرحله جذب به عنوان شروع 
فعالیت های منابع انسانی در یک ســازمان می تواند 
سرنوشــت یک ســازمان را رقم بزند؛ چــرا که ورود 

نیروهای فاقد کیفیت که از مسیرهای غیر استاندارد 
مشــغول به کار می شــوند، در چرخه عمر ســازمان 

شایستگی های آن را تحت الشعاع قرار خواهد داد.
وی با اذعان به این موضوع که فولاد مبارکه ســرمایه 
ملّی است و همه جوانان باید فرصتی برابر برای حضور 
در این کارخانه داشــته باشــند ادامــه داد: چنانچه 
این الگوی موفق بتواند در دیگر شــرکت ها و صنایع 
نیز اجرایــی گــردد؛ می تواند زمینــه بی عدالتی در 
استخدام های سفارشی که نســبتی با عدالت ندارد را 
ریشه کن کند. از آن جا که ســاختار مدل این فرآیند 
بر اساس شایســتگی های افراد است در 3 بعد دانشی، 
مهارتی و شناختی ســنجیده خواهد شد. کفایت در 
ادامه تصریح کرد: بعد دانشی با آزمون های استاندارد 
فنی حرفه ای، بعد مهارتی با مصاحبه های مشــترک 
کارشناســی و عملی و بعد شــناختی با آزمون های 

روانشناسی و شناختی سنجیده خواهد شد.

اهواز –محمد مجدم تقویت زیرســاخت های 
برق و اصلاح افت ولتاژ شــبکه انتقال و فوق توزیع 
شمال خوزستان یکی دیگر از دستاوردهای افتتاح 
87 هزار میلیارد ریال پروژه شرکت برق منطقه ای 

خوزستان توسط رئیس جمهور است.
 از 27 پــروژه تجمیعی افتتاح شــده این شــرکت 
توســط رئیس جمهور به ارزش 87 هــزار میلیارد 
ریال، 9 پروژه آن به ارزش سرمایه گذاری 18093 
میلیارد ریال در امــور بهره برداری ناحیه شــمال 
خوزستان )شــهرهای اندیمشک، دزفول و شوش( 

افتتاح شده است.
افتتاح فاز اول پســت 230 به 132 و 33 کیلوولت 
ســبزآب اندیمشــک به همراه خط دو مداره 230 
کیلوولت نیروگاه اندیمشــک- ســبزآب و تکمیل 
اتصالات پست سبزآب، تکمیل بی های پست 132 
به 33 کیلوولت بیدرویه و احــداث بانک خازنی در 
پست اصلی اندیمشــک یاعث پایداری شبکه برق 
انتقال و فوق توزیع شهرســتان اندیمشک و شمال 

خوزستان خواهد شد.
در شهرستان شــوش نیز ســه پروژه توسعه پست 
230 بــه 132 کیلوولت هفت تپــه اصلی، خط دو 
مداره 230 کیلوولت نیروگاه دوکوهه اندیمشک تا 
محل اتصال شــوش هفت تپه با هــادی پرظرفیت 
و توســعه پســت 132 به 33 کیلوولت آهودشت 
افتتاح شــده که نقش موثری در بهبــود ولتاژ برق 
شهرستان شــوش که یکی از نقاط پرچالش شبکه 

برق خوزستان بوده، خواهد داشت.

برای افزایــش پایداری بــرق شهرســتان دزفول 
نیز نیروگاه مقیــاس کوچک میانــرود به ظرفیت 
25 مگاوات و توســعه پســت 132 به 33 کیلوولت 

مدرس توسط رئیس جمهور افتتاح شده است.
مجموع ایــن پروژه ها کمک خواهد کرد تا شــبکه 
انتقــال و فوق توزیع شــمال خوزســتان تقویت و 

مشکل تولید برق و افت ولتاژ شبکه اصلاح شود.
از 27 پــروژه تجمیعی افتتاح شــده این شــرکت 
توســط رئیس جمهور به ارزش 87 هــزار میلیارد 
ریال، 9 پروژه آن به ارزش سرمایه گذاری 18093 
میلیارد ریال در امــور بهره برداری ناحیه شــمال 
خوزستان )شــهرهای اندیمشک، دزفول و شوش( 

افتتاح شده است.
گفتنی اســت مجموع این پروژه ها کمک خواهد کرد 
تا شبکه انتقال و فوق توزیع شمال خوزستان تقویت و 

مشکل تولید برق و افت ولتاژ شبکه اصلاح شود.

اصفهان خوزستان
در راستای اشتغال آفرینی و عدالت در جذب صورت گرفت؛

ونمایی از سامانه استخدام شرکت های پیمانکاری  ر
فولاد مبارکه )ساپفو(

در راستای پایداری شبکه انتقال و فوق توزیع انجام شد؛
وژ  ه های شمال خوزستان  افتتاح پر

با حضور رئیس جمهور 

متخصص رادیولوژی و عضو هیات علمی دانشگاه جندی شاپور اهواز:

تلفیق رادیولوژی با پزشکی هسته ای نقش بسیار مهمی 
در تشخیص و پیگیری سرطان دارد

ح ۵۰۰ واحدی نهضت  پیشرفت ۷۰ درصدی طر
ملی مسکن در اصفهان

اصفهان-مریم مومنی مدیر عامل شــرکت عمران شــهر جدید 
بهارستان گفت : طرح 500 واحدی نهضت ملی مسکن در آینده نزدیک 

به بهره برداری می رسد.
سید محسن طباطبایی با بیان این که کار برای تکمیل واحد ها با بیشترین 
سرعت در حال انجام است گفت: تحویل واحد های مسکونی مشروط به 

تکمیل طرحهای دستگاه های خدمات رسان است.
او افزود: همه دســتگاه های خدمات رســان باید تعهدات خود از جمله 
انتقال شــبکه های آب، برق و گاز را همزمان با اجرای طرح به ســرانجام 

برسانند.
مدیر عامل شرکت عمران شهر جدید بهارستان گفت: مسئولان استان 
و دستگاه های نظارتی )ســازمان بازرسی( پیگیر هستند تا دستگاه های 

خدمات رسان به طور کامل به وظایف خود عمل کنند.
طباطبایی افزود: ساخت 500 واحد دیگر طرح نهضت ملی مسکن هم در 

نیمه پاییز به اتمام خواهد رسید.
 

و  وجود ۹٠ شرکت خصوصی توزیع دار
در استان ایلام

ایلام –حسن بیگی  رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایلام از وجود 90 
شرکت خصوصی توزیع دارو در استان خبر داد.

دکتر جاســم محمدی اظهار داشت: در سنوات گذشــته میزان بدهی 
دارویی بیمارستان های استان 75 میلیارد تومان بوده که که تمامی این 

بدهی ها تسویه شد.
وی با اشاره به وجود 90 شرکت دارویی خصوصی در استان افزود: کمبود 
برخی دارو ها در استان به چالش اساسی تبدیل و موجب نارضایتی مردم 

شده است، تلاش می شود مراکز نمایندگی پخش دارو افزایش یابد.
رییس دانشگاهی علوم پزشــکی ایلام اضافه کرد: در بحث درمان، رشته 
های تخصصی بسیاری در اســتان وجود دارد اما دستگاه ها و تجهیزات 

کافی در این خصوص وجود ندارد.
دکتر محمدی افزود: عدم توانایی خرید تجهیزات و اقلام بیمارستانی به 
موجب کمبود منابع مالی دانشگاه است و این مهم سبب شده مردم ایلام 

برای درمان به استان های همسایه مراجعه کنند.
وی خاطر نشــان کرد: با توجه به وجود بیش از 300 بیمار دیالیزی، به زودی 

بخش دیالیز جدید در بیمارستان رازی شهر ایلام راه اندازی می شود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی ایلام بیان داشت: فاز اول بیمارستان ملکشاهی 
100 درصد اجرا و فاز دوم این پــروژه درمانی در صورت تامین اعتبار تا پایان 

مهرماه سال جاری تکمیل و بهاستان های همسایه مراجعه کنند.
وی خاطر نشــان کرد: با توجه به وجود بیش از 300 بیمار دیالیزی، به زودی 

بخش دیالیز جدید در بیمارستان رازی شهر ایلام راه اندازی می شود.
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی ایلام بیان داشــت: فاز اول بیمارستان 
ملکشاهی 100 درصد اجرا و فاز دوم این پروژه درمانی در صورت تامین 

اعتبار تا پایان مهرماه سال جاری تکمیل و به بهره برداری می رسد.

فرهنگ نیک اندیشی در استان پهناور فارس
شیراز -چراغی فرهنگ نیک اندیشی از شاخصه های برجسته ی کالبد 
فرهنگی استان پهناور فارس است . این پیشینه ی نیک بخصوص در عرصه ی 

سلامت وام دار حضور بزرگانی چون محمد نمازی در شیراز است.
امتداد این پیشــینه ی تاریخی ، در فرهنگ ، عقاید و فعالیتهای خیرین 
استان فارس همچنان جاریست.به گزارش روابط عمومی مجمع خیرین 
تامین سلامت فارس دو تن از خیرین بزرگوار استان ، جناب آقای محمد 
علی اسمعیل زاده و همسر بزرگوارشــان سرکار خانم پروین اشرافی یک 
قطعه باغ ثمری به مســاحت یک هزار متر مربع در محدوده قلات شیراز 

را به بنیاد خیریه نمازی جهت پشیبانی از این بیمارستان صلح نموده اند.
شایان ذکر است خیرین عرصه سلامت به دو شــیوه املاک خود را به عرصه 
ی سلامت اهدا می نمایند، گروهی از خیرین املاک خود را به صورت کامل 
در زمان حیات اهدا و در اختیار حوزه ســلامت قرار می دهند و گروهی دیگر 
طی تفاهمنامه ای در قالب صلح نامه ی عمری با تنظیم اسناد، ملک را بعد از 
حیات خود به عرصه ی سلامت واگذار می کنند، این دو خیر از جمله خیرین 

بزرگواری هستند که این ملک را به صورت صلح عمری اهدا نموده اند.
بررســی آمارها در مجمع خیرین تامین ســلامت فارس نشان می دهد 
خیرین طی بیش از دو دهه فعالیت منسجم این مجمع در تاکنون 427 
ملک، شامل زمین و منازل مسکونی به ارزش صدها میلیارد تومان، جهت 

رفع نیازهای عرصه ی سلامت اهدا نموده اند.

آغاز عملیات سم پاشی درختان
ون شهر کرمانشاه  نار

کرمانشاه –حسنا فخارزاده رئیس ســازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهرداری کرمانشاه از آغاز عملیات سم پاشی درختان نارون سطح 

شهر کرمانشاه بر علیه سوسک  برگ  خوار نارون خبر داد.
مهندس کامجو غلامی اظهــار کرد: بــا توجه به بازدیدهــای میدانی 
کارشناسان این سازمان از درختان نارون سطح شهر و مشاهده  حشرات 
نر و ماده سوســک برگ خوار نارون، عملیات سم پاشی درختان مذکور با 

همکاری مناطق هشت گانه شهرداری در دستور کار قرار گرفت.
وی ادامــه داد: عملیات سم پاشــی بــر علیــه درختان نارون با ســم 
کلرپیریفوس به نسبت 1.5 لیتر در هزار لیتر آب صورت می گیرد که علاوه 
بر سوسک برگ خوار نارون بر روی آفاتی چون شته ها  و انواع آفات خاکی و 
درون گیاهی)ریشه، ساقه و برگ ها(، حشره های بالدار و دیگر حشره های 
سپردار و چسبناک به گیاهان نیز تاثیر بســزایی دارد و سمپاشی در هر 
منطقه با نظارت کارشناس گیاه پزشــکی سازمان بر نحوه  ترکیب کردن 

سموم و نیز نوع سم پاشی صورت می گیرد.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: در 
صورت نیاز و در صورتی که خسارت وارده شدید باشد، مرحله  دوم سمپاشی 
بر علیه سوسک برگ خوار نارون در اواســط اردیبهشت ماه صورت خواهد 
پذیرفت و امید است بتوانیم در سال جاری با همکاری مناطق  هشت گانه نسل 

این حشره که از مهم ترین آفات درختان نارون به شمار می آید را از بین ببریم.
غلامی در پایان خاطرنشان کرد: عملیات سم پاشی بر علیه آفات درختان 
نارون سطح شــهر از ســری برنامه ها و اقدامات مجموعه کلینیک گیاه  
پزشکی سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری می باشد که با 
نظارت مستقیم کارشناسان و مهندسین مربوطه و با همکاری و مشارکت 

فضای سبز مناطق هشت گانه شهرداری در دست اقدام است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اتفاقی تازه در بازار طلا و سکه
 تاثیر مالیات بر عایدی سرمایه در بازار طلا 

چه خواهد بود؟
یک کارشــناس بازار طلا و سکه درباره این که در شــرایطی که اقتصاد 
کشــور تورم های بالای 45 درصد را تجربه می کنــد، اعمال مالیات بر 
سرمایه طلا اقدام درست اســت، می گوید: تورم همیشه یک نوع درآمد 

مالیاتی برای دولت ایجاد می کند.
پــس از کش وقوس های فــراوان در خصوص طرح مالیــات از عایدی 
ســرمایه، نمایندگان مجلس روز دوشــنبه این طرح را با اکثریت آرا، 
بدون رای مخالف بــه تصویب رســاندند و به این ترتیــب، از این پس 
سوداگران و سفته بازان بازار طلا، ارز، مســکن و خودرو، با انجام چنین 

معاملاتی باید سهم مالیات خود را به دولت بپردازند.
البته براســاس این طرح، اندوخته طلا ما تا میزان 150 گرم به طور کل 
مستثنی و معافیت از مالیات شده اســت، اما خرید و فروش بیش از این 
میزان، باید مالیات بپردازد؛ اتفاقی تازه که می تواند رفتارها در بازارها را 
تغییر دهد. البته برخی از کارشناسان اعتقاد دارند که این مالیات، نوعی 
مالیات بر تورم است و در شرایطی که اقتصاد کشور تورم های بالای 40 
و 50 درصدی را تجربه می کند، این نوع سیاست ها فقط منجر به رکود 
بیشتر معاملات و افزایش معاملات غیررســمی، افزایش هزینه معامله 
برای خریدار می شــود و نه کاهش قیمت ها. با این حال، سوال این است 
که اعمال مالیات بر عایدی ســرمایه، بازار طلا و ســکه را وارد چه فازی 

می کند؟
محمد کشتی آرای، رییس  اســبق اتحادیه طلا و جواهر در گفت وگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین در این خصوص می گوید: هر شــخصی می تواند 
تا 150 گرم برای مصارف شــخصی طلا و جواهر داشــته باشد. یعنی 
خرید طلا تا 150 گرم از مالیات بر عایدی ســرمایه معاف است. مازاد بر 
این میزان، یعنی هر کسی بیشتر از 150 گرم طلا داشته باشد، مشمول 
مالیات می شودوی می افزاید: این بحث مالیات بر عایدی سرمایه به این 
خاطر اســت که خیلی ها پول های خود را تبدیل به طلا و ارز می کنند 
که این افراد سودی عایدشان می شــود که این سود، یعنی مابه التفاوت 
خرید و فروش را از ســرمایه ای کــه اندوخته کردند، بایــد مالیات آن 
پرداخت کنند. یعنی اگر سودی از خرید و فروش و نگهداری عایدشان 

می شود، باید مالیات آن را بپردازند.
این کارشــناس بازار طلا و ســکه تصریح می کند: این، بحث جدیدی 
نیست و تقریبا دو سه سالی اســت که در مجلس مطرح بوده و اخیرا این 
قانون به تصویب رســیده اســت. همین قانون را در رابطه با گمرک هم 
داشتیم؛ به این ترتیب که خروج از کشور و یا ورود طلا به کشور تا 150 
گرم معاف از تعرفه گمرکی است و بیشتر از این میزان، رفتار سوداگرانه 
می شود و کسی که یک چنین پولی را به دست می آورد، به طور طبیعی 

باید مالیات آن را پرداخت کنند.

کشــتی آرای عنوان می کند: این مالیــات در اصل قبلا هــم در قانون 
مالیات ها بوده اســت و به آن، مالیات های اتفاقــی می گویند که بر اثر 
دادوســتدهایی که خارج از قاعده قانون تجارت است و نصیب شخصی 
می شود، باید مالیات آن را پرداخت کند. بر این اساس، این قانون بوده و 

هست و اجرا هم خواهد شد.

مالیات جدید روی بازار طلا اثر دارد؟
وی در پاســخ به این پرســش که این مالیات چه تاثیری روی بازار طلا 
دارد، می گوید: به چند دلیل هیچ تاثیری روی بازار نخواهد داشت. یکی 
از دلایل عمده این است که قانون مالیات بر عایدی سرمایه قرار است از 
انباشت سرمایه در دست مردم جلوگیری می کند. یعنی افراد پول های 

خود را به طلا و ارز تبدیل و در خانه نگه داری نکنند.
رییس اســبق اتحادیه طلا و جواهر می افزاید: این یک راهی اســت که 
افراد پول خود را یا ســهام در بــورس بخرند یا در بانــک بگذارند که از 
آن سرمایه بشــود در تولید در داخل کشور استفاده شــود. به نوعی، از 
انباشت ســرمایه در منازل یا در دست کســانی که فعالیت اقتصادی 

نمی کنند، جلوگیری شود.

امکان فاکتورسازی وجود دارد؟
کشتی آرای در پاســخ به این پرسش که قرار اســت این مالیات از روی 
فاکتور خرید اعمال شود. آیا امکان فاکتورســازی برای فرار از مالیات 
وجود دارد؟ می گوید: خیر، هر قانونی که قرار اســت اجرا شود، قبل از 

اجرای آن باید زیرساخت های آن فراهم شود.
وی می افزاید: اخیرا دســتورالعملی به اصناف داده شــده؛ به خصوص 
صنف طلا و سکه، که کســانی که فعالیت اقتصادی در باب سکه و طلا 
دارند، باید موجودی طلای خود و دادوستد طلای خود را در یک سامانه 
ثبت کنند.این کارشناس بازار طلا و سکه عنوان می کند: اگر طلا و ارزی 
خارج از این سامانه وجود داشته باشد، قاچاق محسوب می شود و قانون 

مبارزه با طلا و ارز را اجرا می کنند.
کشــتی آرای تصریــح می کنــد: وقتی کــه الان یک طلافــروش یا 
ســکه فروش معامله ای انجــام می دهد و برای مثال، 10 ســکه به یک 
شخص می فروشــد، این 10 ســکه را باید از موجودی خود کم کند و 
به این ترتیب، کســی هم که این ســکه ها را می خرد، باید کدملی خود 

را بدهد.
وی متذکر می شــود: بر این اساس، این ســامانه به دلیل این که از قبل 
طراحی شــده، مکمل قانون مالیات بر عایدی سرمایه است. یعنی قبلا 
این موضوع پیش بینی شــده که باید دادوســتدهای واحدهای مجاز 
طلا و سکه در ســامانه کالا ثبت و دادوســتدها نیز ثبت شود تا خریدار 

و فروشنده مشخص باشد. بنابراین بحث فاکتورسازی منتفی می شود.

مالیات بر تورم اعمال شد؟
این کارشناس بازار طلا و سکه در پاســخ به این پرسش که در شرایطی 
که اقتصاد کشــور تورم های بالای 45 درصــد را تجربه می کند، اعمال 
این نوع مالیات درست اســت؟ می گوید: تورم همیشه یک نوع درآمد 
مالیاتی ایجاد می کند، ولی نکته ای که وجود دارد، این است که هدف از 

این قانون به نوعی جلوگیری انباشت سرمایه، بدون تولید است.
کشتی آرای عنوان می کند: با این سیاســت قرار است اقتصاد کشور از 

رکود خارج و از سوداگری جلوگیری شود.

سخنگوی صنعت برق مطرح کرد
 فرصتی بی نظیر صنعت برق ایران برای حضور 

در بازار سوریه

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: ظرفیت های کشور 
ســوریه فرصت مغتنمی اســت تا فعالان صنعت برق با حضور در این 

کشور به توسعه صنعت آن کمک کنند.
»مصطفی رجبی مشهدی« با اشاره به ســفر رئیس جمهور کشورمان 
به ســوریه، اظهار کرد: ســوریه با توجه  به این که درحال توسعه است، 
می تواند مقصد خوبی بــرای بخش خصوصی صنعت برق کشــورمان 
باشــد.وی ادامه داد: بخش خصوصی می تواند چــه در بخش صادرات 
کالاهای برقی و چه در بخش ســاخت نیروگاه در ســوریه و تأمین برق 
برای این کشور حضور داشته باشد که فرصت بسیار خوبی برای صنعت 

برق کشورمان است.
ســخنگوی صنعت برق در باره امکان اتصال برقی ایران و سوریه ادامه 
داد: فعلًا این امکان به دلیل نبود مرز خاکی فراهم نیســت اما چنانچه 
کشــورهایی که مرز خاکی هم با ایران و هم با سوریه داشته باشند، وارد 

این موضوع شوند می توان برای برقرار ارتباط برقی تلاش کرد.

۴ برابر شدن پاداش مشترکان خوش مصرف برق 
راهی برای گذر از خاموشی

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران گفت: همه ســاله همزمان با 
فرارسیدن نیمه اردیبهشت و گرمتر شدن هوا، موضوع اهمیت مصرف 
انرژی برق و عبور از دوره اوج بارتابستان مطرح می شود و وزارت نیرو با 
اعلام رسمی برنامه های مدیریت بار، اقداماتی را به انجام می رساند. اما 
امسال وزیر نیرو از پاداش 20 برابری مشــترکان خانگی رونمایی کرد. 
پاداشی که در نوع خود بی ســابقه بوده و همه نگاه ها به کم و کیفی این 

پاداش صرفه جویی مصرف بر است.
حبیب قراگوزلو، با بیان اینکه براســاس این مدل پــاداش که با هدف 
صرفه جویی در انــرژی برق و کاهش مصرف مطرح شــده اســت در 
صورتی که مشــترکان بتوانند میــزان مصرف خود را به نســبت دوره 
قبل کاهش دهند تــا 20 برابر قیمت فروش برق به مشــترکان پاداش 
دریافت می کننــد، اظهار کرد: این در حالی اســت که درصورت توجه 
جدی مشــترکان به مصرف به اندازه در تابستان امسال می توانند ارقام 

قابل توجهی به عنوان پاداش دریافت کنند.
وی افزود: براســاس اعلام وزیر نیرو این پاداش به صورت نقدی اســت 
در دوره های مصرف بعدی مشــترکان از مبلغ صورتحساب آنها کم می 
شود. بدین ترتیب فرصت صرفه جویی فرصت ارزشمند رایگان کردن 
قبض برق به حساب می آید و به نظر می رسد در این روزهایی که تامین 
مخارج گوناگون زندگی به یکی از دغدغه های اصلی مردم تبدیل شده 

است، خبر دریافت پاداش صرفه جویی خبر خوشی به حساب آید.

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران با تاکید بر اینکه بررســی ها 
نشان می دهد صنعت برق در سال گذشــته البته در ابعاد محدودتری 
اجرا شد که بسیاری از مشترکان تبلیغات 5=1 را به خاطر دارند، افزود: 
در این تبلغات وعده پــاداش پنج برابری نرخ برق بــرای صرفه جویی 
به مشــترکان داده شد و براســاس آمار رســمی وزارت نیرو به صورت 
ســرجمع مبلغ یک میلیارد و 350 میلیارد ریال پــاداش تحت همین 
عنوان پرداخت شد. وعده ای که وفا شد و حتما عمل به وعده داده شده 

به مردم، منجر به رغبت بیشتر برای همراهی می شود.
قراگوزلو با بیان اینکه امسال هم وزارت نیرو علاوه بر اینکه به وعده داده 
شده خود در همان سال جامعه عمل پوشانیده، با افزایش چهار برابری 
پاداش سال گذشته، شرایط همراهی بیشتر مردم را در تابستان امسال 
فراهم آورده اســت، گفت: نکته ای که در این میــان اهمیت داد تاثیر 
مستقیم این پاداش برمشــترکان خانگی و مزایای غیر مستقیم برسایر 

مشترکان از جمله صنایع کشور است.
 به بیان دیگر در فصل تابستان به دلیل درمدار آمدن بارهای سرمایشی 
شــامل انوع کولردر بخش های مختلف مصــرف و همچنین افزایش 
مصارف چاه های کشــاورزی در فصل کشــت، میزان مصــرف برق به 

میزان چشمگیری افزایش می یابد.
وی ادامه داد: پیشنهاد پاداش چشــمگیر، مشترکان را ترغیب می کند 
که در مصرف خود دقت کنند و اینگونه علاوه براینکه  مشــترکان بدون 
تاخیر، نتیجه همراهی خود را در قالب پاداش نقدی می بینند، ســایر 
مشــترکان به خصوص صاحبان صنایع که چرخ صنعت و رونق اقتصاد 
به واسطه همت آنان در جریان اســت می توانند از ظرفیت های صرفه 
جویی شده برای رونق و آبادانی میهن اســتفاده کنند. در نتیجه مزیت 
پرداخت این پاداش صرفا متوجه مشترکان خانگی نبوده و کل کشور از 

آن بهره می برند.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران با بیان اینکه تجربه کشورهای 
پیشرو در زمینه بهبود ســواد انرژی و نهادینه شــدن فرهنگ مصرف 
بهینه انرژی از جمله برق در جامعه نشــان می دهــد در صورت تعیین 
مشوق های انگیزشی و در برخی موارد جرایم بازدارنده، پس از استمرار 
در طی یک دروه سه تا پنج ساله، منجربه نهادینه شدن مصرف بهینه در 
فرهنگ عمومی جامعه می شود، گفت:  در این شرایط درصورت اجرای 
خوب و کارآمد برنامه های انگیزشــی، پس ازمدتی، آموزه های مصرف 
در ذهن افراد جامعه باز تولید شــده و بدون نیاز به ایجاد مشــوق های 
جدید، به عنوان یک رفتار مورد پســند اجتماعی بــه مرحله عمل می 
رســد و تائید اجتماعی افراد از رعایت الگوهای مورد پذیرش اجتماعی 
که به آن »فرهنــگ عمومی« اطلاق می شــود خود نیــروی محرک 
برای استمرار آن اســت.به گفته قراگوزلو، به هر حال کشور ما موضوع 
اصلاح بهینه مصرف انرژی و تغیر عــادات بد مصرفی یکی از موضوعات 
مهمی اســت که باید به صورت جدی به آن پرداخته شود تا کشور را از 
قرارگرفتن در بحران بی پایان بدمصرفی خــارج کند. همگان باید قدر 
انرژی حیات بخش و بــدون جایگزین برق را بدانند، چرا که اســتمرار 
تامین این انرژی به خصوص در فصول گرم که ناترازی تولید و مصرف به 
چشم می آید از اهمیت دو چندانی برخوردار شده و همراهی مردم می 

توانند زمینه آرامش و آسایش بیشتر مردم جامعه را فراهم آورد.
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 افزایش تعداد چک ها و کاهش چک برگشتی

اجرای قانون جدید، اعتبار را به چک بازگرداند

سمیرا ربیع  اجرای قانون جدید چک از ابتدای 
سال 1400 باعث بازگشت اعتماد به این ابزار مهم 
پرداخت و رونق آن شــده؛ به طوری که بر اساس 
آخریــن آمارها در اســفند ســال 1401 تعداد 
چک های مبادلــه ای 1.6 میلیــون فقره افزایش 
یافت، اما نســبت چــک برگشــتی کاهش 1.9 

درصدی را ثبت کرده است.
چــک ابــزار پرداختی اســت که در کنار ســایر 
ابزارهای پرداخــت همچون وجه نقــد، برات و 
ســفته در معاملات مورداســتفاده مــردم قرار 
می گیــرد. از مهم تریــن ویژگی هــای چک که 
موجب استقبال مردم و کسب وکارها به استفاده 
از آن شــده، به تأخیر انداختن تســویه معاملات 

است.
در سال های گذشته و طی یک دهه قبل این ابزار 
پرداخت اعتبار خود را از دست داده بود. گواه این 
مطلب گزارش مرکــز پژوهش های مجلس تحت 
عنوان پایش فضای کسب و کار است و از نظر 261 
تشکل اقتصادی به عنوان پنجمین مشکل بزرگ 

کسب و کارها شناخته شد.
بر این اساس مســوولان و کارشناســان اقدام به 
بررسی مشکلات این حوزه کردند و درصدد رفع 
اختلال های ناشــی از چک، برای کسب و کارها 
برآمدنــد و تصمیم گرفتند تــا قانون صدور چک 
را اصــلاح کنند. قانون صدور چک ســال 1355 
تصویب بود و ســپس در سال های 1372، 1376 

و 1382 مورد اصلاح قرار گرفته بود.
آخرین اصلاحــات قانون چک مربوط به ســال 
1397 بود که مجلس شــورای اســلامی دغدغه 
چند ساله مردم به ویژه فعالان اقتصادی را درباره 
مســائل مرتبط با چک از جملــه نااطمینانی در 
وصول مبلغ چک را برطرف کرد. در قانون جدید 
به طور خلاصــه، صادرکننده چک می بایســت 
چک خود را در ســامانه صیاد )صــدور یکپارچه 
الکترونیکی دسته چک( ثبت کرده و سپس آن را 
در اختیار فروشنده قرار دهد. پس از این، گیرنده 
چک با دریافــت اطلاعات ســوابق صادرکننده 
چــک و حصول اطمینــان از عدم سوءپیشــینه 
صادرکننده در صدور چک های بی محل، می تواند 

با اطمینان بیشــتری نســبت به پذیرش چک و 
انجام معامله اقــدام کند. همچنیــن در صورت 
برگشــت چک، حســاب صادرکننده به میزان 
مبلغ چک صادر شده مســدود می شود. علاوه بر 
این، برخــی تنبیهات قانونی بــرای صادرکننده 
چک بی محل منظور شــده تا از ایــن طرق نوعی 
بازدارندگی در صدور چک هــای بی محل ایجاد 
شــود.قانون جدید چک در دولت قبل ابلاغ شد، 
اما همچون بســیاری از قانون هــای دیگر، دولت 
دوازدهم تمایلی به اجرای قانون نداشــت و فقط 
بخش های جزئــی آن اجرا شــد. امــا در دولت 
سیزدهم اجرای این قانون مهم در دستور کار قرار 

گرفته است.
با گذشت نزدیک به دو ســال از اجرایی شدن این 
قانون و بــا وجود اینکه اســتفاده از چک صیادی 
نسبت به چک های ســنتی دشوارتر است، اما این 
دشواری موجب شــده اعتبار به چک بازگردد و 

سهم چک های برگشتی نزولی شود.

خلاصه وضعیت چک ها در سال 13۹۹ قبل 
از اصلاح قانون

مطابق آمار اسفند ســال 1399 و قبل از اجرای 
قانون جدید چک و ثبت چک ها در سامانه صیاد، 
میزان مبادله و برگشــتی چک رشد قابل توجهی 

داشته است.
در دوره مذکور در مجموع 9 میلیون و 600 هزار 
فقره چک بــه ارزش 258 هزار میلیــارد تومان 
مبادله شــد که در مقایســه با بهمن همان سال 
از حیــث مبادله 27 درصد و از نظر نســبت چک 
برگشــتی به مبادله ای بیش از 37 درصد رشــد 
داشته است. در اسفند ســال 1399 حدود 763 
هزار فقره چک با ارزشی بیش از 31 هزار میلیارد 
تومان برگشت داده شــده است یعنی 7.9 درصد 

چک های مبادله ای وصول نشده است.

مقایسه چک های مبادله ای اسفند 
در دو سال اخیر

برابر آمــار اعلامی بانک مرکزی اســفند 1400 
تعداد چک هــای مبادله ای هفــت میلیون فقره 

چک به ارزش حدود 299 هــزار و 500 میلیارد 
تومان بود. از هفت میلیون فقــره چک تنها 622 
هزار فقره چک وصول نشــد. نســبت چک های 
برگشــتی به مبادله ای در اسفند 1400 برابر 8.9 

درصد بود.
بررسی ها حاکی از این اســت که تعداد چک های 
مبادله ای در اسفند 1400 نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل از آن حدود 2.5 میلیون فقره کاهش 
داشــته اســت. این کاهش قابل توجه بیانگر این 
اســت که با اعمال قانون جدید و سخت گیری در 
صدور چک موجب شده افراد دیگر بدون داشتن 
پشــتوانه مالی حاضر به صدور چــک به اصطلاح 
بی محل نشوند و صادرکننده و گیرنده چک با توه 

و دقت بیشتری داد و ستد کنند.
مطابق آخرین آمارهای بانک مرکزی در اســفند 
ســال 1401 تعــداد چک های مبادلــه ای 1.6 
میلیون فقره رشــد داشــت، اما در مقابل نسبت 
چک برگشتی کاهش 1.9 درصدی داشته است. 
در اسفند سال گذشته هشت میلیون و 600 هزار 
فقره چک بــه ارزش 587 هزار میلیــارد تومان 
مبادله و تنها 607 هزار فقره چــک به ارزش 51 

هزار میلیارد تومان برگشت داده شده است.
جمع بندی که از آمارهای چک های مبادله ای در 
دو سال اخیر و اجرای قانون جدید چک می توان 
داشت این اســت که میزان اســتفاده از چک در 
اســفند ماه 1401 به بیــش از 8.5 میلیون فقره 

رسیده که بالاترین رقم در دو سال اخیر است.
همان طور که اشاره شد با شروع به کار چک های 
جدید و محدودیت هایی که برای صادرکنندگان 
چک بی محل در نظر گرفته شد اســتفاده از این 
ابزار کاهش یافته بود، اما با رفع موانع و مشکلات 
و بازگشــت اطمینــان و اعتبار به چــک میزان 
اســتفاده از این ابزار پرداخت نیز افزایش یافت و 
به رکورد 8 میلیــون و 600 هــزار واحدی در دو 
سال اخیر رسید. نکته دیگر اینکه سهم چک های 
برگشــتی از کل چک های مبادله شده در اسفند 
1401 به رقم هفت درصد رسید که در مقایسه با 
مدت مشابه سال قل از آن )اسفند 1400( افت 2 

واحد درصدی داشته است.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های  عمرانی  خریدار 
 شــهر تهران با بیان اینکه ساخت مسکن به بخش 
تعاونی هــا هدایت و داده شــود، گفــت: با ورود 
تعاونی ها به بخش مســکن، عرضــه آن با قیمت 
تمام شــده ارائه می شــود و قدرت خرید افزایش 

می یابد.
خشایار باقرپور اظهار داشت: طبق قوانین و سند 
توسعه تعاون، هدف گذاری  شده بود که 50 درصد 
ساخت مسکن توسط تعاونی ها انجام شود که این 

امر در بخش تعاون اتفاق نیافته است.
وی افزود: در بخش تعاون مسکن با سکون مطلق 
روبرو هســتیم و نقش تعاونی ها در بخش مسکن 
سیر منفی  داشته اســت که در این زمینه نیازمند 

تسهیل گری  نهادهای  مربوطه و دولت هستیم.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی  شــهر 
تهران ادامــه داد: باید انگیزش بــه بخش تعاون 
در همه حوزه ها از جملــه در تامین زمین، صدور 
پروانه، تســهیلات بانکی، قوانین، کمیسیون ها 
و ســایر موارد بازگردانده شــود و دست اندازها از 
راه ساخت وساز مسکن برداشــته شود و نهادها و 

دستگاه های  مربوطه مانع زدایی  کنند.
وی  با بیان اینکه تعاون نقش اساســی  در کنترل 
تورم مســکن دارد، گفت: بخش مالی  تعاونی ها 
مشکل اصلی اســت، ساخت وساز در بخش تعاون 
با مشارکت جمعی محقق می شود تا نقدینگی ها 
در جامعه به ســمت تولید حرکــت کند. با جمع 
شدن نقدینگی  و ســرمایه های  سرگردان و سوق 
دادن آن به ســمت تولیــد موفق به مهــار تورم 

می شویم.
باقرپور تاکید کرد: بســیاری  از طرح های  تعاونی، 
نیمه رها شــده است که اگر تســهیل گری  و رفع 
موانع صورت بگیرد راه اشــتغال هموار شــده و 

تولید بالا می رود.

وی  با بیــان اینکه بــا ورود تعاونی هــا به بخش 
مسکن، قدرت خرید به مردم بازگردانده می شود، 
گفت: تعاونی ها به بخش مســکن مبتنی  بر سود 
نــگاه نمی کننــد بلکه عرضه مســکن توســط 
تعاونی ها، منجر به عرضه ای  با قیمت تمام شــده 

می شود.

ظرفیت های  بالقوه بخش تعاون را به بالفعل 
تبدیل کنیم

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی  شــهر 
تهران افــزود: فعالیت تعاونی ها نــه تنها منجر به 
مهار تورم در بخش مسکن و عرضه مسکن ارزان 
قیمت می شــود بلکه مشــارکت جمعی  و شبکه 

ایجاد اشتغال را به همراه خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه کیفیت ساختمان ها با فعالیت 
تعاونی ها ارتقــا می یابد، گفــت: ظرفیت بالفعل 
و بالقوه تعاونی ها نــه تنها در کشــور ایران بلکه 
بر اثر ذات آنها که بر اســاس مشــارکت جمعی  و 

مردمی است، بسیار بالاست.

باقرپور عنــوان کرد: باید ظرفیت هــای  بالقوه در 
بخش تعاون را به بالفعل تبدیل کنیم، در کشــور 
ما با وجــود اینکــه در  اصل 44 قانون اساســی، 
قوانین و سند بالادســتی  نظام سند توسعه تعاون 
و همچنین منویات رهبر معظم انقلاب اســلامی  
به موضوع تعاون تاکید شده است اما از ظرفیت ها 

استفاده نشده است.
وی با اشــاره به آسیب شناســی  و واکاوی  بخش 
تعاون، گفــت: امــروز واقعیت این اســت که در 
دهه های  گذشته بخش تعاون مغفول مانده است 
هر چند در این زمینه برنامه ریزی های  گســترده 

داشته ایم اما به مرحله اجرا نرسیده است.

قوانین دست وپاگیر سر راه بخش تعاون
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی  شــهر 
تهران افزود: وجود فرآیند و قوانین دست وپاگیر، 
اجازه نمی دهد تا تعاون ارتقا پیدا کند، بلکه منجر 
به از دست دادن جایگاه مردمی  آن و از بین رفتن 
باور حاکمیت نسبت به آن می شــود، امروز باید 
تعاون را دریابیم کــه در این شــرایط اقتصادی  
مستلزم نقش آفرینی  است، از این رو باید ارتباط 
بخــش دولتی  و خصوصــی از طریــق تعاونی ها 

 تقویت شود تا بخش تعاون رونق بگیرد.
باقرپور بــا بیان اینکه در ســند توســعه تعاون، 
هدف گذاری  ســهم بخش تعــاون در 25 درصد 
اقتصاد کل کشور پیش بینی شده بود، گفت: 10 
سال است که این سند تصویب شده، اما هنوز این 
امر محقق نشده و ســهم تعاون در اقتصاد حدود 

پنج درصد است.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های  عمرانی  شــهر 
تهران خاطر نشــان کرد: در بخش تعاون نیازمند 
سرعت و تسهیل گری  نهادهای  مربوطه هستیم تا 

به اهداف سند توسعه تعاون دست یابیم.
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